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Kamery na stráži 
Vyšší bezpečnost i  úspěšnost zá-

sahů proti pachatelům přestupků či 
trestné činnosti. Městské kamero-
vé systémy dohlíží na  své obyvatele 
hlavně na  rušných či nebezpečných 
místech – nádražích, ve  středu měst 
nebo v podchodech. Kamerové systé-
my využívá od druhé poloviny 90. let 
většina českých i  moravských měst. 
Policie a orgány veřejné moci díky nim 
mohou lépe dohlédnout na  bezpeč-
nost uvnitř měst. 

Více na straně 11

Na návštěvě 
ve Znojmě 

Projekt „Otevřená radnice“ spustil před 
několika měsíci znojemský městský úřad. 
Více v  rozhovoru se starostou Vlastimi-
lem Gabrhelem.  Více na straně 12

Ochrana před 
stoletou vodou 

Patnáct měst a  obcí podél 40kilome-
trového úseku řeky Bečvy může mít vy-
budovanou komplexní protipovodňovou 
ochranu. Zástupci Povodí Moravy a  měst 
i  obcí podél řeky předložili ministerstvu 
zemědělství studii, která se zabývá kom-
plexní protipovodňovou ochranou nejvíce 
ohroženého území. Kolem 110 tisíc lidí má 
reálnou šanci být v dohledné době chráně-
no až před stoletou vodou. 

Více na straně 4 

Umění komunikace 
v nemocnici 

Srozumitelně vysvětlit pacientům 
diagnózu, možnosti léčby nebo sdělit 
smutnou zprávu je umění. Jak se vypo-
řádat v komunikaci s těžkým tématem 
se učili například zdravotníci Nemocni-
ce Jihlava. Do kurzů se letos zapojí pří-
mo na půdě nemocnice. Nelékařští pro-
fesionálové je během nich naučí zvládat 
konflikty na pracovišti i jak přistupovat 
k agresivnímu pacientovi.

Více na straně 14

Pět velkých Projektů 
za téměř miliardu 

korun plánuje letos 
zahájit Povodí Moravy 

a ministerstvo 
zemědělství. 

david Němeček

Morava – Vedle Olomouce, kde se chys-
tá druhá etapa protipovodňových opatře-
ní, se dočkají ochrany před povodněmi 
v  Uherském Hradišti i  Velkém Meziříčí. 
Další úpravy pak proběhnou na plumlov-
ské přehradě a u nádrže Karolínka na Vse-
tínsku.

Nákupy  
i rekonstrukce

Stovky milionů korun utratily v  mi-
nulých letech dopravní podniky za  nová 
vozidla. A  také letos plánují nákup no-
vých dopravních prostředků. Například 
olomoucký dopravní podnik chce letos 
nakoupit dvě tramvaje typu Vario a  sou-
těžit se bude i o 14 tramvají na novou trať.

S  provozem vozidel městské hromad-
né dopravy jsou spojeny i  nemalé výdaje 
na  opravy. V  Brně, kde vozy opravují ve 
svých vlastních dílnách, do rekonstrukcí 
investují mezi 150 až  170 miliony korun 
ročně. „Některá vozidla potřebují větší zá-
sah ze strany karoserie, u  jiných vozidel, 
kde se provádí třeba rekonstrukce, se musí 
pracovat na  všech jeho částech. Novější 
vozidla zatím nepotřebují takové zásahy 
na karoserii nebo do interiéru, ale o to jsou 
náročnější údržby z hlediska jejich elektro-
výzbroje a  brzdového systému,“ popsala 
mluvčí brněnského dopravního podniku 
Linda Škrancová.

Další zajímavá čísla a fakta o nehodo-
vosti vozidel či trendech městské hromad-
né dopravy jsme připravili ve  speciální 
příloze květnového vydání: Bezpečnost 
v městské hromadné dopravě.

Čtěte na stranách 7–10
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Největší a současně nejnákladnější pro-
jekt plánuje Povodí Moravy v  Olomouci. 
Letos tam startuje první část druhé eta-
py protipovodňových opatření, která by 
po  završení všech tří plánovaných etap 
měla ochránit město před dvousetletou 
vodou. 

„První část druhé etapy počítá s úpra-
vou koryta a ohrázováním Moravy v úseku 
dlouhém více než jeden kilometr. Stavební 
stroje se budou pohybovat v místech mezi 
železničním mostem trati Nezamyslice – 
Olomouc a soutokem Moravy s Mlýnským 
potokem,“ uvedla mluvčí Povodí Moravy 
Veronika Slámová.

Druhá etapa má zabránit vodě před roz-
litím do zastavěných území nebo do míst, 
kde by mohla způsobit zásadní škody. 
„Toho docílíme zvýšením stávajících hrá-
zí, vybudováním nových ochranných hrází 
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)) velké povodně 

Červenec 1997 – voda většiny řek 
Moravy, Slezska a severovýchodních Čech 
se rozlila na více než 770 km2, vzala život 
50 lidem, zničila téměř 30 tisíc obydlí 

Srpen 2002 – druhá největší povodeň 
v historii ničila hlavně v Čechách, v povodí 
Moravy se soustředila především na tok 
Dyje, kde napáchala škody za 423 milionů 
korun

Březen 2006 – postiženo bylo celé 
povodí Moravy, nejvíce však údolní nivy 
hlavních řek Moravy, Dyje, Svratky a Jihlavy

Květen, červen 2010 – povodně 
se v roce 2010 přihlásily čtyřikrát, v květnu 
a červnu pojišťovny evidovaly 18,5 tisíce 
škody za 1,7 miliardy korun, a to postupně 
na celém území Moravy

a zdí a snížením levobřežní nábřežní hrany 
nad kojeneckým ústavem. Současná široká 
berma pod ulicí Velkomoravská bude sní-
žena a vznikne zde paralelní koryto a nový, 
asi 350  metrů dlouhý zelený ostrov,“ vy-
světlil technicko-provozní ředitel Povodí 
Moravy Mojmír Pehal.

Odhadované náklady na  první část 
druhé etapy přesahují tři sta milionů ko-
run. „Etapa II.A si vyžádá asi 330 milio-
nů korun. Akci bude z většiny financovat 
ministerstvo zemědělství prostřednictvím 
programu Podpora prevence před povod-
němi II. Menší část nákladů ponese sa-
motné Povodí Moravy,“ vyčíslila Slámová. 

Start prací, ke  kterému by mělo dojít 
v  nejbližších měsících, je závislý na  ter-
mínu ukončení výběrového řízení. „Výbě-
rové řízení na dodavatele jsme zahájili už 
v září minulého roku a v této chvíli čekáme 

na  jeho ukončení. Stavbu chceme zahájit 
do letošního léta a ukončit do léta příštího 
roku,“ dodala mluvčí. 

stoletá voda

Před stoletou vodou by měla nově plá-
novaná opatření ochránit také Uherské 
Hradiště a Staré Město. 

„Zvýšení kapacity koryta zde bude 
řešeno prakticky zvýšením a  rozšířením 
dosavadních ochranných hrází podél Mo-
ravy. Celkem se jedná o postavení více než 
čtyř kilometrů ochranných hrází, na někte-
rých místech i zdí,“ řekla Slámová. Většinou 
sypané a zatravněné hráze budou dosaho-
vat výšky až tři a půl metru.

Pokračování na straně 2
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ICRC v Brně – první mezinárodní centrum pro lékařský výzkum  
14 

Operační systém 
pro prarodiče

Strach z moderních technologií má 
nejstarší generaci pomoci překonat ope-
rační systém začínající firmy z Brna.  

Více na straně 15
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 vodohospodářské stavby

inzerce

Moravu letos čekají projekty za miliardu

tamní hráze. „Oprava hráze by měla průsa-
kům zabránit a vodní dílo po ní navíc bude 
splňovat současné normy, které stanovují, 
že nádrž musí být bezpečná na převedení 
desetitisícileté povodňové vlny,“ nastínila 
mluvčí. V případě Karolínky Povodí Mora-
vy odhaduje celkové náklady na sto milionů 
korun a i zde očekává start prací v červnu 
letošního roku.

zbytek této částky poputuje z ministerstva 
zemědělství. Na  projektu se finančně po-
dílelo také město. „Uhradili jsme prvotní 
náklady včetně dokumentace samotného 
projektu, která nás vyšla zhruba na  tři 
miliony korun,“ potvrdil starosta Velkého 
Meziříčí Radovan Necid.

Ve Velkém Meziříčí je stavba již připra-
vená, provedené výběrové řízení se ovšem 

Dokončení ze strany 1

Město, které spolupracovalo s Povodím 
především na bázi výkupu potřebných po-
zemků, opatření vítá. „Zajistí ochranu živo-
ta lidí a majetku, což je pro nás prvořadé. 
Měli jsme tu velké povodně v  roce 1997 
a před šesti lety voda zahrozila znovu, takže 
opatření jsou jistě potřeba,“ uvedl starosta 
Uherského Hradiště Květoslav Tichavský.

V případě Uherského Hradiště se jedná 
teprve o první ze tří plánovaných etap. „Ná-
klady první etapy odhadujeme na dvě stě 
milionů korun a stavba bude opět financo-
vána převážně ministerstvem zemědělství. 
I  v  tomto případě chceme zahájit stavbu 
do  léta, měla by trvat jeden rok,“ dodala 
Slámová. Kvůli plánovanému zvyšování 
hrází muselo Povodí vykácet na  šest set 
stromů. „Stovka z  těchto stromů dokonce 
patří do unikátní aleje, ale věříme, že ná-
hradní výsadba, kterou v místě plánujeme, 
bude ve výsledku spíše přínosem,“ ujistila 
mluvčí Povodí.

pokáceNá Alej

S kácením stromů, z nichž některé byly 
zasazené už začátkem minulého století, 
nemá problém ani uherskohradišťská rad-
nice. „Lípy v  aleji už byly z  většiny duté 
a napadené, takže se naopak samy stávaly 
nebezpečím kvůli hrozbě pádu,“ potvrdil 
starosta.

Třetím městem, ve kterém plánuje Po-
vodí Moravy v letošním roce rozsáhlá pro-
tipovodňová opatření, je Velké Meziříčí. 

„Spočívají mimo jiné ve zvýšení kapa-
city koryt toků Balinky a  Oslavy včetně 
vybudování nábřežních zdí nebo zemních 
hrází. Jejich součástí budou také přestavba 
nábřežní zdi, zemní hráze a pevného jezu 
nebo nová přemostění,“ nastínila Slámová. 

Stosedmdesátimilionové náklady pone-
se z necelé šestiny samotné Povodí Moravy, 

dosud nepodařilo uzavřít. „Jeden z účastní-
ků řízení se odvolal, a doba zahájení stavby 
se tak oddálila. Opět bychom ovšem chtěli 
začít do léta a ukončit stavbu v létě 2013,“ 
ujistila Slámová. Další téměř čtvrt miliardy 
korun spolknou plánované opravy přehrad 
Plumlov a Karolínka. 

Plumlovskou přehradu, ze které byly 
v minulosti odtěženy sedimenty, čeká letos 

rekonstrukce návodního líce a koruny hrá-
ze. „Rádi bychom využili toho, že přehrada 
je už téměř dva roky bez vody, a provedli 
tyto opravy. Jejich náklady odhadujeme 
na  140 milionů korun a  chtěli bychom je 
zahájit nejpozději letos v  červnu,“ uved-
la Slámová. Vodní nádrž Karolínka, která 
zásobuje pitnou vodou Vsetínsko a  Vlár-
sko, se zase dočká oprav z důvodu průsaků 

Největší 
vodohospodářské projekty 

na Moravě


Plumlovská přehrada

rekonstrukce návodního líce 
a koruny hráze

140 milionů korun 

Vodní nádrž Karolínka
rekonstrukce hráze
100 milionů korun

Velké Meziříčí
protipovodňová ochrana 

města před stoletou vodou
170 milionů korun




Uherské Hradiště
I. etapa protipovodňových 
opatření před stoletou vodou 
200 milionů korun

Olomouc
II. etapa protipovodňových 
opatření před dvousetletou vodou 
330 milionů korun 


inzerce

Kvůli kanalizaci si vizovice musí vzít desetiletý úvěr
Více než dvacet obcí v republice nakonec nezíská 

evropské dotace na stavbu čističek odpadních vod 
nebo budování kanalizace. Z  moravských obcí se 
problém týká především Vizovic, které plánují stav-
bu kanalizace a vodovodu za čtyřicet milionů korun.

odmíTNuTé doTAce

Problémy Vizovicím i dalším obcím vznikly pře-
devším proto, že Evropská komise zamítla dotovat 
projekty, na  kterých by vydělala soukromá firma. 
„U  nás vlastní dvě pětiny kanalizační sítě obec 
a zbývající tři pětiny Vodovody a kanalizace Zlín, 
což se neslučovalo s podmínkou Evropské unie, aby 
kanalizace měla jednoho provozovatele, ani s pod-
mínkou, aby na ní nevydělávala soukromá firma,“ 
vysvětlil situaci starosta Vizovic Roman Persun.

Finanční podporu pro čtyřicetimilionový pro-
jekt tak vedení obce muselo hledat jinde. „Nakonec 
se nám podařilo získat pětačtyřicetiprocentní dotaci 
z ministerstva zemědělství a desetiprocentní dotaci 

z  kraje,“ pokračoval starosta. I  přes podporu státu 
a Zlínského kraje činí ovšem spoluúčast obce osmnáct 
milionů korun. „Máme ještě rozběhnuté další akce 
z minulosti, takže se nám teď dýchá docela těžko. Mu-
seli jsme si tak na kanalizaci vzít desetiletý úvěr, protože 
bez něj bychom to neutáhli,“ řekl Persun. 

Kvůli nákladné spoluúčasti tak ve Vizovicích neplá-
nují rozjíždět žádné další velké investiční akce. „Ozývají 
se u nás hlasy lidí, kteří by rádi viděli v obci například 
bazén, ten si teď ale rozhodně nemůžeme dovolit,“ tvrdí 
Persun. Starosta doufá, že v budoucnu by se objem pe-
něz, které bude mít obec na investice k dispozici, mohl 
rozšířit. „Snad nakonec dojde ke změně rozpočtového 
určení daní, a nám se tak dostane do obecní pokladny 
více peněz,“ dodal. Vedení obce věří, že nemalá inves-
tice do kanalizace se jí časem vrátí. „Vzhledem k tomu, 
že do  stavby vkládáme peníze my a  vodné a  stočné 
inkasují Vodovody a  kanalizace Zlín, budeme jednat 
o  nějakém podílu na  zisku, aby se nám investované 
peníze vrátily. Tato investice je tedy trochu sázkou 
do  loterie, ale je určitě žádoucí, abychom kanalizaci 
v naší obci dodělali,“ míní starosta. (dn)
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Čištění Brněnské přehrady 
od sinic pokračuje

Stavba přehrady se dostane až k soudu

Státní podnik povodí MoRAvy 
od květnA zAhájí po ziMní 

přeStávce poSlední oficiální 
Sezónu pRojektu čištění 

BRněnSké přehRAdy od Sinic. 
potápěči již nARovnAli 20 
AeRAčních A MíchAcích 

věží, kteRé jSou jedníM ze 
záklAdních pilířů pRojektu. 

odBoRníci připRAvili tAké 
zAřízení pRo dávkování SíRAnu 

železitého do vody nA přítoku. 

Provzdušňovací věže jsou na přehradě ve dvo-
jím provedení. Patnáct kusů je osazeno čerpadlem 
(míchací věže) a pět kusů aerátorem (vzduchovací 
věž). Zařízení s čerpadlem mají strhávat vrchní část 
sloupce vody, která je dobře prokysličena, a dopra-
vovat ji do spodních vrstev vody nade dnem. Tím 
rozmíchávají a také okysličují hlavně spodní vrstvu 
vodního sloupce. Věže s  aerátorem pak dodávají 
stlačený vzduch rozmíchaný s vodou (jemnobub-
linnou disperzi voda–vzduch) do spodních vrstev 
nade dnem. 

MiniMuM foSfoRu

Efekt aeračních věží se hodnotí podle výsledků 
monitoringu na základě naměřených hodnot kyslí-
ku metr nade dnem. Z dosavadních výsledků vyplý-
vá, že věže potřebný kyslík ke dnu nádrže dodávají. 

Odborníci analyzující výsledky rozborů vody 
také potvrdili, že zabralo i vypouštění síranu žele-
zitého u přítoku do nádrže. Neškodné železo totiž 
dokázalo vysrážet fosfor natolik, že do nádrže už jej 
přitékalo minimum. 

„Jsem velmi rád, že každý rok, kdy byl projekt 
spuštěn, ubyly sinice nejen z vody, ale také ze se-
dimentů. Věřím tomu, že se nám stejně jako loni 
i  letos podaří udržet kvalitu a  tedy i průhlednost 
vody až čtyři metry, a hygienici tak nebudou muset 
zakázat koupání,“ uvedl generální ředitel Povodí 
Moravy Radim Světlík.

Přestože je letošní letní sezóna poslední, kdy 
Povodí Moravy dostane od Státního fondu život-
ního prostředí potřebnou dotaci, opatření budou 
pokračovat i v dalších letech. 

Povodí Moravy se totiž zavázalo k  tomu, že 
v následujících pěti letech udrží sledované hodnoty 
i po oficiálním skončení projektu. Podnik tak má 
v plánu provozovat i nadále aerační věže. S dalšími 
partnery jedná i  o  zachování vypouštění síranu 
železitého na přítoku. 

Oficiální název projektu s hodnotou 144 milio-
nů korun je Realizace opatření na Brněnské údolní 
nádrži a z velké části jej financuje Státní fond život-
ního prostředí, finančně se podílí také Jihomorav-
ský kraj a Statutární město Brno. Jeho ukončení se 
plánuje závěrem roku 2012. 

„Nemůžeme se ale spoléhat pouze na tato opat-
ření. Musíme zabránit již samotnému vnosu živin 
do  nádrže. Kromě toho, že jsme v  loňském roce 
přesně pojmenovali problémy a  místa, kde do-
chází k největšímu znečištění Svratky, letos plánu-
jeme i  stavbu konkrétních preventivních opatře-
ní. Například na  nejproblematičtějších přítocích 
Svratky u  přehrady – na  Veverce a  na  Kuřimce 
– chceme vybudovat systém sedimentačních ná-
drží. Ty by dokázaly zachytit nánosy plné živin 
tak, aby se nedostaly do  přehrady,“ dodal Radim  
Světlík.

Dlouhodobě plánovaná, ale také kontroverz-
ní stavba přehrady v  obci Nové Heřminovy 
na  Bruntálsku čelí nadále silnému odporu ve-
dení obce a  také místního ekologického sdru-
žení. Ministerstvo životního prostředí schvá-
lilo v  únoru studii EIA posuzující vliv stavby 
na okolní prostředí, ovšem podle obce a jesenic-
ké organizace Hnutí Duha při jejím vyhodno-
cení pochybilo. Vedení obce a ekologové se tak 
chystají rozhodnutí napadnout u soudu.

chyBí AlteRnAtivA

Přehrada v  Nových Heřminovech, jejíž 
stavba byla před dvěma lety vyčíslena na  osm 
miliard korun, má vzniknout v  rámci proti-
povodňových opatření na  Krnovsku. Starosta 
obce Radek Sijka vidí hlavní problém v  tom, 
že ministerstvo při schvalování studie EIA ne-
posuzovalo alternativní řešení tamní situace. 
„Schvalování studie EIA bylo provedené chybně. 
Ministerstvo by při něm mělo posoudit všech-
ny známé varianty a vybrat z nich tu, která je 
nejšetrnější k životnímu prostředí. To se ovšem 
nestalo. Dali zelenou variantě přehrady, aniž by 
se zabývali alternativami. Z toho důvodu napad-

neme všechna rozhodnutí u Nejvyššího správního 
soudu,“ uvedl Sijka.

V souvislosti se stavbou přehrady má být zato-
peno sedmapadesát objektů obce, která čítá něco 
přes 270 obyvatel. Obec přitom upozorňuje mini-
málně na dvě alternativní řešení. „Ta jsou výrazně 
levnější a jejich efekt je podle odborníků minimál-
ně stejný, někdy i vyšší. Jedná se jednak o nulovou 
variantu a  jednak o  zkapacitnění řeky, které by 
vyžadovalo pouze zvednutí dvou mostů a zbourání 
jednoho objektu,“ nastínil starosta.

Ministerstvo životního prostředí podle svých 
slov při posuzování studie EIA nepochybilo. „Mi-
nisterstvo postupovalo v procesu EIA v souladu se 
zákonem. Můžeme posuzovat pouze ty varianty, 
které mu byly předloženy oznamovatelem, v tomto 
případě Povodím Odry,“ uvedla mluvčí minister-
stva životního prostředí Marta Machková.

Povodí Odry upozorňuje na skutečnost, že k vý-
běru z možných alternativ došlo už před zahájením 
procesu EIA. „Stávající řešení je již výběrem vhod-
né varianty z  řady důvodů. Toto řešení vybrala 
svým rozhodnutím vláda na  základě zpracování 
celé řady studií řešících způsob protipovodňové 
ochrany předmětného území,“ reagoval mluvčí 
a  obchodní ředitel Povodí Odry Čestmír Vlček.
 (dn)

STVOŘEN PRO
BUDOUCNOST. PŘIPRAVEN
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inzerce

)) Baťův kanál čekají nové přístavy i prodloužení vodní cesty
Prvního máje zahájí Baťův kanál svou plavební sezonu. Letos se navíc otevřou i nová přístaviště za 22,5 milionu 
korun. „Pokud se nestane nic neočekávaného, tak ve čtvrtém čtvrtletí začneme stavět rekreační přístav Petrov. Měl 
by stát přibližně 40 miliónů korun a do provozu by měl být uveden v roce 2014,“ uvedl mluvčí Ředitelství vodních 
cest Václav Straka. 

Provoz vodní cesty zajišťuje obecně prospěšná společnost Baťův kanál. S tou úzce spolupracují i dobrovolné svazky 
obcí. „V roce 2011 jsme se zaměřili například na rozvoj cykloturistiky či vytvoření navigačního a informačního 
systému Baťova kanálu,“ informoval Jiří Durďák, projektový manažer sdružení. „V rámci přeshraniční spolupráce 
podala žádost o podporu projektu Plavba bez hranic, jehož cílem je vybudovat zastávková místa pro rekreační 
plavidla na kanálovém úseku mezi Spytihněví a Starým Městem. Partnerem projektu je slovenské město Skalica,“ 
představil novinku Durďák. Teď čeká Baťův kanál ještě například dokončení cyklostezky, prodloužení vodní cesty 
o úsek Bělov-Kroměříž či rekonstrukce naučné stezky v Huštěnovicích.  (pk)

Více o tématu s ředitelem obecně prospěšné společnosti Baťův kanál Vojtěchem Bartákem v Rozhovoru měsíce na straně 6. 
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)) okrajové části Havířova budou 
mít novou kanalizaci

V Havířově letos zahájili jednu z největších 
investičních akcí v  dějinách města - výstavbu 
kanalizace v  okrajových částech města. Stavba 
za tři čtvrtě miliardy korun, jejíž výraznou část 
nákladů pokryje Evropská unie prostřednic-
tvím Státního fondu životního prostředí, při-
spěje ke  zlepšení životního prostředí ve  městě 
a výrazně zlepší komfort obyvatel. 

Město nechá položit 45 kilometrů kanali-
začních stok a na nich bude přes tisíc výpustí, 
na které se budou moci připojit soukromí uži-
vatelé. Výstavba veřejné splaškové kanalizace 
probíhá souběžně v Dolní a Prostřední Suché, 
v  Dolních Datyních a  v  Bludovicích. Potrvá 
do září roku 2013. Budoucím vlastníkům přípo-
jek město Havířov poskytne na jejich výstavbu 
bezúročné půjčky v  rozmezí od 20 do 50 tisíc 
korun, případně i  nad 50 tisíc. Půjčka může 
být poskytnuta do  stoprocentní výše nákladů 
vycházejících z projektové dokumentace kana-
lizační přípojky a nebudou se započítávat ceny 
za výkopové práce.

)) Luhačovické otevírání pramenů

Při tradiční třídenní slavnosti Otevírá-
ní pramenů budou o  víkendu 11.–13. května 
v  Luhačovicích vysvěceny minerální prameny. 
Celý projekt se uskuteční pod záštitou hejtmana 
Zlínského kraje Stanislava Mišáka. U  každého 
z  pramenů vystoupí folklorní soubory s  krát-
kým pásmem a  přítomným budou připome-
nuta základní fakta o jednotlivých pramenech, 
kterým pak při slavnostní ceremonii požehná 
farář Hubert Wojcik. Poslední zastavení průvo-
du je u kaple svaté Alžběty, kterou v polovině 
18. stol. nechal postavit hrabě Serényi. Právě 
u této kapličky probíhalo dříve tradiční zahajo-
vání lázeňské sezony se mší pod širým nebem. 
V letošním roce se celá akce propojí s výročím 
první písemné zmínky o  Luhačovicích, která 
je stará 600 let. Pro návštěvníky je připraven 
bohatý doprovodný program. Chybět nebude 
jarmark, sportovní soutěže, kulturní vystoupení 
i historická výstava. 

 (red)

)) Rybí maso pro zdravé srdce 

V Praze se od 1. do 5. září uskuteční mezi-
národní konference AQUA 2012, jejíž součás-
tí bude také kulatý stůl ministra zemědělství 
na téma kvalita rybího masa. „Akce je jedineč-
nou mezinárodní událostí v akvakultuře, které 
se tradičně účastní více než dvě tisícovky lidí 
z celého světa. Pro nás je poctou ji hostit,“ uvedl 
ministr zemědělství Petr Bendl. 

Cílem pořádaného kulatého stolu bude ze-
jména rozšíření povědomí o kvalitě rybího masa 
a jeho prospěšnosti pro lidské zdraví. Rybí maso 
obsahuje řadu látek, které jsou pro člověka ne-
zbytné, ale lidský organismus si je sám nedokáže 
vytvořit. Například biologicky vysoce hodnotné 
bílkoviny a tuky. Zatímco nekvalitní tuky napo-
máhají rozvoji civilizačních chorob, především 
kardiovaskulárních onemocnění, obezity a dia-
betes, rybí maso obsahuje tuky, které přispívají 
k prevenci onemocnění srdce a cév. 

 (red)

)) ve zkratce)) ve zkratce

na nábřeží Edvarda Beneše a v plánu je i vybudování 
záchytného profilu plavenin nad městem. 

Dále by se měly postavit zídky a ochranné valy ko-
lem průmyslových areálů, hlavní trafostanice v Dluho-
nicích, ale i v jiných ohrožených částech města. Počítá 
se i  s  rozšířením a  prohloubením koryta na  pravém 
břehu pod železničním mostem. „Soubor těchto opat-
ření by měl ochránit Přerov před padesátiletou vodou. 
Dnes přitom koryto Bečvy zvládne v některých místech 
převést vodu jen asi dvacetiletou,“ uvedl David Fína, 
ředitel závodu Horní Morava z Povodí Moravy.

Podobná řešení navrhují i v dalších městech a ob-
cích. V  Hranicích je tak již nyní připravena doku-
mentace pro  územní rozhodnutí kvůli rozšíření jezu 
včetně rybího přechodu. „Chceme vybudovat třetí pole 
jezu, což zvýší jeho kapacitu asi o polovinu. V plánu 
je i  stavba zhruba 1,5 kilometru nových zídek a hrá-
zí a  navýšení dosavadních zdí,“ přiblížil Fína. Další 
podobná opatření se připravují také v  Lipníku nad 

pATNácT měST A obcí podéL 
40kiLomeTRovéHo úSeku 

řeky bečvy může míT 
vybudovANou komplexní 

protipovodňovou ochranu. 
koLem 110 tisíc lidí, kTeří mAjí 

ješTě v živé pAměTi povodeň 
z Roku 1997, má ReáLNou šANci 

býT v doHLedNé době cHRáNěNo 
Až před SToLeTou vodou.

petra knotková 

Zástupci Povodí Moravy a měst i obcí podél řeky 
Bečvy předložili ministerstvu zemědělství Studii odto-
kových poměrů v Pobečví, která se zabývá komplexní 
protipovodňovou ochranou tohoto území. To je u nás 
nejvíce ohroženo povodněmi.

„V případě uskutečnění veškerých reálných opatření 
by se mohla oblast vyhnout následkům průtoků až 
stoleté vody,“ uvedl generální ředitel Povodí Moravy 
Radim Světlík. Více než sto tisíc obyvatel na  dolním 
toku Bečvy by tak bylo chráněno před průtokem až 
950 metrů krychlových za  vteřinu. Podobný průtok 
způsobil tragické následky povodní v roce 1997.

Řešení se dočkají města Přerov, Hranice, Lipník nad 
Bečvou a dalších dvanáct obcí podél 40kilometrového 
úseku řeky Bečvy. Odborníci zpracovávali studii v úzké 
spolupráci s městy a obcemi, proto většina z nich návrh 
Povodí Moravy podporuje. Jediná obec, která chce 
předložit variantní řešení, jsou Troubky.

opATřeNí  
pRo ocHRANu obcí

„Souhlasíme s návrhem protipovodňových opatře-
ní. Jsou v souladu s naším požadavkem, jak v dohledné 
době reálně ochránit město Přerov před povodněmi. 
Na našem území by se tak mělo postavit třináct sta-
veb,“ potvrdil Michal Zácha, náměstek primátora města 
Přerov. Vzniknout by zde měla protipovodňová zídka 

Bečvou. Město chystá stavbu ochranné hráze na jižní 
straně města. Bude dlouhá asi 1,3  kilometru, vysoká 
maximálně 2,5 metru a měla by ochránit přilehlé ne-
movitosti před stoletou vodou. Podle starosty Miloslava 
Přikryla město usiluje o  vybudování účinné ochrany 
už několik let. „Nejčastěji však narážíme na nadměrné 
požadavky občanských sdružení, hájících zájmy ochra-
ny přírody. Největší problémy nastávají při  obnově 
kapacity koryta Bečvy těžbou štěrkových nánosů. Tyto 
organizace prodlužují řízení a  brání provedení těch-
to základních protipovodňových opatření,“ podotkl  
starosta. 

zpříRodNěNí  
bečvy

Se zásahem do  štěrkových nánosů ale nesouhla-
sí například Unie pro řeku Moravu. „Představuje to 
vážné riziko, neboť tato štěrkonosná řeka se bez do-
statečného přísunu štěrků již dnes značně zahlubuje 
a  zvýšená hloubková eroze může koryto celé Bečvy 
výrazně destabilizovat, a  to jak z  ekologického, tak 
i vodohospodářského hlediska,“ upozorňuje předseda 
sdružení Michal Krejčí. Negativní vliv na splaveninový 
a povodňový režim řeky má podle unie zejména další 
z navrhovaných protipovodňových opatření. 

Jde o poldr Teplice na horním toku Bečvy, který by 
měl ochránit území o rozloze 5 800 hektarů a zadržet 
až 35 milionů metrů krychlových. Unie upozorňuje 
i na vysoké finanční náklady na realizaci poldru. Pro-
tipovodňová opatření mají přijít na 1,4 miliard korun 
bez poldru a na 2,3 miliard s poldrem. „Stavba suché 
nádrže je nejdražší možnou variantou protipovodňové 
ochrany Pobečví a s ohledem na složité majetkoprávní 
vztahy a zásah do Natury 2000 i velmi těžko provedi-
telnou,“ domnívá se Krejčí. 

Kromě staveb v zastavěných územích počítá stu-
die Povodí Moravy i s budováním takzvaných příro-
dě blízkých úprav mimo osídlené části. Tato opatření, 
která by měla podpořit přirozenou činnost řeky, 
podporuje i Unie pro řeku Moravu. „Zpřírodněním 
Bečvy se zabývá naše studie Živá Bečva, která se za-
měřuje na ekologickou správu a údržbu toku a také 
podrobně zpracovává tři projekční úseky na revita-
lizaci Bečvy,“ uvedl předseda unie Krejčí. 

inzerce

Pobečví bude ochráněno před stoletou vodou

dodavatel mobilního 
protipovodňového hrazení

EKO-SYSTEM s.r.o.
Na Koupaliště 10, 103 00 Praha-Benice
tel.: 534 008 401  info@eko-system.cz
www.eko-system.cz

Pobečví – Milotické rybníky  FOTO: Povodí Moravy

)) základní údaje o studii

  Název studie: Pobečví – studie odtokových poměrů

  Obce, které byly zahrnuty do studie: Přerov, 
Hranice, Lipník nad Bečvou, Ústí, Černotín, Teplice 
nad Bečvou, Hranice, Jezernice, Lipník nad Bečvou, 
Týn nad Bečvou, Osek nad Bečvou, Oldřichov, 
Grymov, Prosenice, Přerov, Rokytnice, Troubky, 
Císařov

  Počet obyvatel na chráněném území: 110 000

  Poldr Teplice: chrání plochu o rozloze 5800 
hektarů a zadrží až 35 milionů m3, stavba by měla 
být zahájena v roce 2013–2014

  Odhadované náklady: 1,4 mild. Kč bez poldru 
Teplice, 2,3 mild. Kč s poldrem

inzerce

KOEXPRO OSTRAVA, a.s.
U Cementárny 1303/16
703 00 Ostrava – Vítkovice

NOVÁ TECHNOLOGIE OCHRANY ŽIVOTNÍHO 
PROSTŘEDÍ PŘED NEGATIVNÍMI NÁSLEDKY 

POHYBUJÍCÍCH SE PŘÍRODNÍCH HMOT
– PROJEKT TAČR –

NOVÁ TECHNOLOGIE ZAMĚŘENÁ NA OCHRANU ŽIVOTNÍHO 
PROSTŘEDÍ:

	 proti vybřežování při povodňových jevech
	 proti erozním jevům způsobených přívalovými dešti a táním
	 proti sesuvům (svahovým deformacím)

Tato	 technologie	 je	 založena	 na	 využití	 technologie	 PROTEX-K®,	
(http://www.koexpro.cz/new/	 (protipovodňová	 ochrana)	 a	 výzkumného	 projektu	
FLOREON+	(http://floreon.vsb.cz/web).

Reference:	OÚ	Petrovice	u	Karviné,	OÚ	Olešnice,	OÚ	Těrlicko,	Bělá	ve	Slezsku

Již	nyní	lze	kontaktovat	řešitele	a	získat	informace	popř.	zajistit	návrhy	řešení	viz.	
XXXVII.	výzva	SFŽPČR	-	OMEZOVÁNÍ	RIZIKA	POVODNÍ.

ŘEŠITEL: VŠB-TU Ostrava, Fakulta bezpečnostního inženýrství, Ostrava-Zábřeh
SPOLUŘEŠITEL: KOEXPRO OSTRAVA, a.s., Ostrava 3

tel./fax: 596 633 923, e-mail: koexpro@koexpro.cz, www.koexpro.cz
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V Holasicích postavili čističku i bez peněz z EU
Již přeS Rok využívAJí 
v HolASicícH novou 

čistírnu odpadních 
vod. JeJí výStAvbA 

přišlA nA téměř 
24 milionů korun. 

bez dotAcí z miniSteRStvA 
zemědělStví, kRAJe 
A úvěRu by Si obec 

novou čiStíRnu nemoHlA 
dovolit.

roman müller

Holasice – Řada měst a obcí na Moravě 
investovala v  minulých letech milionové 
částky do výstavby čistíren odpadních vod. 
Jednou z  nich je i  obec Holasice, kde již 
od  začátku minulého roku funguje nová 
čistička za  bezmála 24 milionů korun. 
„Čistírna odpadních vod i kanalizace byla 
v  naší obci vybudována v  sedmdesátých 
letech minulého století. Současným náro-

kům a plánům dalšího rozvoje obce již toto 
zařízení nevyhovovalo, proto byla výstav-
ba nové čistírny nutností,“ říká starostka 
Holasic Lenka Ungrová.

Projekt výstavby nové čističky byl do-
končen ve funkčním období bývalé starost-
ky Marie Balákové. První záměr vybudovat 
čistírnu odpadních vod vznikl v roce 2007. 
Před zahájením vlastní výstavby v  roce 
2008 bylo třeba vyřešit otázku financo-
vání. Zpočátku brzdila výstavbu i  jedna 
nespokojená rodina. 

Bylo nemyslitelné, že by se celý projekt 
financoval pouze z rozpočtu obce. Nabízely 
se dotace z evropských fondů, ministerstva 
zemědělství, Jihomoravského kraje a úvěry 
bank. „Evropské peníze jsme v  té době 
nezískali. Velmi nám však pomohly dota-
ce od  ministerstva zemědělství a  později 
i  Jihomoravského kraje. Odtud jsme cel-
kem dostali zaplaceno téměř 16 milionů 
korun,“ vzpomíná Lenka Ungrová.

Vedení radnice se rozhodlo využít 
i  bankovní úvěr. V  souladu s  platnou le-
gislativou bylo vypsáno výběrové řízení 
na  poskytnutí úvěru ve  výši tří milionů 
korun, ve kterém se sešly nabídky tří bank 
– ČSOB, Komerční banky a  Volksbanky. 

„Nejlepší nabídku nám poskytla Komerční 
banka, se kterou máme dlouholeté pozi-
tivní zkušenosti. S  ohledem na  pozdější 
získání dotace od  Jihomoravského kraje 
jsme nakonec využili úvěr pouze ve  výši 
dva miliony korun – i  v  tomto případě 
nám Komerční banka vyšla vstříc,“ dopl-
nila Lenka Ungrová. 

Celková roční splátka úvěru je dnes 
přibližně 414 tisíc korun, což je vzhledem 
k  rozpočtu obce ve  výši 8,5 milionu při-
jatelná částka. „Jsme velmi rádi, že nám 
Komerční banka navíc zprostředkovala do-
taci z programu Evropské investiční ban-
ky ve výši bezmála 200 tisíc korun, která 
ekonomice projektu rovněž napomohla,“ 
uvedla Lenka Ungrová.  

Čistírnu odpadních vod provozuje 
sama obec Holasice. S  provozem čističky 
jsou spojeny i  nemalé provozní náklady. 
Ročně se jedná o  částku kolem 900 tisíc 
korun, za  stočné si přitom obec účtovala 
v minulém roce pět set korun za jednoho 
obyvatele. I  po  odsouhlaseném navýšení 
pro rok 2012 na sedm set korun bude obec 
na provoz stále doplácet. 

I  když se podařilo na  projekt najít fi-
nanční zdroje a úspěšně jej dokončit, sla-
bou stránkou je omezená kapacita čistír-
ny. Projekt počítal s  1470 ekvivalentními 
obyvateli. Na  konci loňského roku měly 
Holasice přibližně 941 obyvatel. Dnes ještě 
kapacita dostačuje, ale v následujících le-
tech mohou přijít problémy. Obec má totiž 
povinnost držet rezervu ve výši přibližně 
120 osob pro průmyslovou zónu. Bývalé 

zastupitelstvo také odsouhlasilo výstavbu 
nových rodinných domů v lokalitách Roz-
hraní a Čtvrtě. 

nová výStAvbA

„Rozhraní pojme přibližně 90 domků, 
z toho 60 je již těsně před kolaudací nebo 
již zkolaudováno. Pokud budeme počítat se 
třemi osobami v každém domě, jde o 270 
lidí. V  lokalitě Čtvrtě je plánováno až 55 
domků, což je dalších 150 osob. Ve  staré 
zástavbě je dvacet až třicet parcel, kde by 
chtěli místní stavět. To je dalších 120 ob-
čanů. Pokud vše sečteme, jsme za limitem 
čističky,“ vysvětlila Lenka Ungrová. 

Obec nechce bránit další výstavbě, pro-
to proběhlo několik jednání s   investory 
výstavby v lokalitě Čtvrtě a s projektantem 
čistírny odpadních vod o  nejvhodnějším 
řešení problému s kapacitou. Jako nejlepší 
řešení se jeví výstavba retenční nádrže. Její 
výstavba vyjde přibližně na milion korun. 
„Tato stavba nezatíží obecní rozpočet, bude 
totiž financována investorem výstavby 
v lokalitě Čtvrtě,“ uzavírá starostka Lenka  
Ungrová. 
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Kolaudace stavby: 01/2011
Celková výše investice: 
 dotace z ministerstva 

zemědělství: 9,96 mil. Kč
 dotace Jihomoravského kraje: 

6 mil. Kč
 úvěr od Komerční banky: 

2 mil. Kč
 prostředky z rozpočtu 

obce: 5,5 mil. Kč
Autor projektu: ECenviconsult s.r.o.
Dodavatel stavby: VHS Brno, a.s.

Hráz Vranovské přehrady  
projde rozsáhlou rekonstrukcí

zřeJmě dvě turistické sezony 
nebude návštěvníkům příStupná 

koruna hráze vodníHo dílA 
vRAnov. od příštíHo Roku Až 

do květnA 2016 Se totiž bude 
RekonStRuovAt. Akce by mělA 

Stát ASi 70 milionů koRun

Za posledních deset let půjde už o několikátou 
rekonstrukci u Vranovské přehrady. Její hráz prošla 
v letech 2003 až 2005 třemi etapami oprav povrchu 
návodního i  vzdušného líce, před nedávnem pak 
došlo i  na  rozsáhlou opravu silnice u  Vranovské 
přehrady. 

Nutnou generálku nyní absolvuje po  téměř 
80 letech i koruna hráze. Při komplexní prohlídce 
z  roku 2011 se totiž zjistilo, že je nutná zásadní 

oprava zejména konstrukce přemostění přelivů, 
při níž stavbaři nahradí celou železobetonovou 
mostní konstrukci. „Přehrada za takřka 80 let své 
existence neprošla výraznější opravou. Plánovaná 
oprava koruny hráze je proto naprosto nezbytná,“ 
sdělila Veronika Slámová, tisková mluvčí Povodí  
Moravy. 

tuRiSty  
čekAJí omezení

Projektová dokumentace řeší kompletní rekon-
strukci hráze včetně přemostění přelivů, mostních 
opěr, mostních závěrů i  dosavadního zábradlí 
na  obou stranách hráze. Opravou projdou i  be-
tonové plochy pod jeřábovou dráhou, osvětlení 
na koruně a také poškozené sanované plochy z roku  
2005. 

Projekt počítá se samostatnými stavebními pro-
jekty, mezi nimiž je mimo jiné postupné odstranění 
všech konstrukcí přemostění přelivů a betonáž no-
vých, odstranění vozovky včetně izolací nebo osa-
zení nových kabelových tras. Nechybí ani doplnění 
nových osvětlovacích stožárů nebo nového zábradlí 
z prefabrikovaných dílců. 

„Nová a  kvalitní izolace zajistí celou hráz 
před povětrnostními vlivy,“ uvedl David Rich-
tr ze společnosti VODNÍ DÍLA – TBD, která 
zhotovuje projekt. Přípravy na  celou akci jsou 
v plném provozu již delší dobu. Prvním důvo-
dem je zajištění dostatečných finančních zdrojů, 
tím druhým pak ohledy k turistickému ruchu. 
Zhotovitel by měl podle projektu opravovat ko-
runu hráze po úsecích tak, aby se do původního 
stavu vrátila v květnu 2016, tedy před zahájením 
turistické sezony. 

Práce na  opravě, které mají začít v  říjnu 
příštího roku, by si tak vyžádaly omezení dvou 
turistických sezon. Pěší i automobilová doprava 
na koruně hráze však budou v průběhu rekon-
strukce uzavřeny. „Příjezd z obou stran k hrázi 
bude možný, stejně tak zůstane zachován i pro-
voz lodní dopravy od  hráze z  mol u  levého 
břehu nádrže,“ doplnil ředitel závodu Dyje Jan 
Moronga. 

Oprava tedy výrazně omezí dopravu. Bude 
uzavřena silnice vedoucí přes hráz, která spojuje 
Vranov s plážemi přehrady. Jinak by přestavba 
turisty ani místní neměla obtěžovat. Přehra-
da bude během oprav napuštěná jako obvyk-
le. Hráz se nebude opravovat poblíž žádného 
z hotelů či kempů, takže nikoho bezprostředně 
neomezuje. Pouze zkomplikuje dopravu z Vra-
nova do  Švýcarské zátoky. Turisté tak budou 
muset případně absolvovat objížďku dlouhou 
deset kilometrů.

Přesto se provozovatelé penzionů přímo 
ve Vranově obávají úbytků turistů a tržeb. Jejich 
postoj částečně chápe i  starosta Vranova nad 
Dyjí Lubomír Vedra. „Provozovatelů restaurací 
a penzionů umístěných přímo na hrázi se oprava 
dotkne. Turistů na pláži a ve Vranově však jen 
minimálně. My, jako zástupci Vranova nad Dyjí, 
jsme Povodí Moravy sdělili naše požadavky, pře-
devším na spojení mezi pláží a Vranovem. Zda 
to bude formou lávky, pontonu či autobusu ne-
cháme na realizátorovi celé akce. Na dvě sezony 
tedy dojde k určitým omezením, ale nemělo by 
to být nic radikálního,“ uklidňuje podnikatele 
i turisty Lubomír Vedra. 

TOMáŠ POHANKA

Vodní nádrž Vranov v číslech 
 1934 – rok, kdy byla nádrž uvedena do provozu

 760 hektarů – zatopená plocha 

 hráz je v  koruně 290 metrů dlouhá, 7 metrů široká, 47 metrů nad 
terénem

 2,91 milionů m3 – objem odebrané vody v roce 2010
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Daří se nám přivést a udržet turisty v regionu
BAŤŮV KANÁL SE DNES 

PO VZORU HOLANDSKA 
ČI ANGLIE VYUŽÍVÁ 

K CESTOVNÍMU RUCHU. 
POŽADAVKY TURISTŮ SE 

ALE V POSLEDNÍCH LETECH 
ZMĚNILY – NESTAČÍ JEN 

PRONÁJEM LODĚK, ZÁJEM 
ROSTE O HAUSBÓTY 

I FIREMNÍ AKCE 
NA LODÍCH.

Roman Müller

Obecně prospěšná společnost Baťův 
kanál se stará o provoz a propagaci kaná-
lu. S ředitelem Vojtěchem Bártkem jsme 
mluvili o historii Baťova kanálu, obnově 
i plánovaných investicích. 

Jak vlastně Baťův kanál vznikl?
Baťův kanál byl postaven jako kom-

penzační opatření, dnes bychom řekli 
ekologická stavba, které mělo rozvádět 
vodu po  krajině. Řeka Morava před vý-
stavbou kanálu tekla doslova, jak chtěla 
a  lidé se ji snažili regulovat. Napřimo-
vali tok, čímž se průtok vody zrychloval. 
V období s nižšími srážkami půda vysy-
chala a snižovala se hladina spodní vody. 
To bylo nežádoucí.

Firma Baťa potřebovala ve stejné době 
vyřešit dopravu lignitu z  dolu Tomáš 
v Ratíškovicích do své teplárny ve Zlíně. 
Protože se nemohla domluvit s dráhami 
na ceně, jevila se jako ekonomičtější va-
rianta doprava po vodě. Baťova � rma se 
do této iniciativy zapojila s tím, že hlav-
ní zavlažovací kanál využije pro plavbu. 
Zaplatila vybudování plavebních komor 
včetně potřebného zařízení. V roce 1934 
začala výstavba kanálu a za čtyři roky bylo 
vše hotovo. 

Krátce po  dostavbě začala druhá 
světová válka. Stačila � rma Baťa kanál 
využít k plánované dopravě?

Právě kvůli začátku války nebyl ka-
nál dlouho využíván. Navíc v  roce 1945 
zničili ustupující Němci s pečlivostí sobě 
vlastní všechny mosty i plavební komory. 
Ani po  válce � rma Baťa kanál dlouho 
nevyužívala – byla totiž mezi prvními 
znárodněna. Baťovo impérium se roz-
padlo na menší samostatné podniky a již 
nebyla potřeba dovážet materiál do  to-
várny po vodě. Od šedesátých let se kanál 
nevyužíval.

Kdy přišla myšlenka obnovit provoz 
na Baťově kanálu?

První úvahy o  využití kanálu přišly 
až v devadesátých letech. Neměl však již 
sloužit k nákladní dopravě, ale pro účely 
cestovního ruchu. Kapacita Baťova kanálu 
by už v  současné době ani neumožňo-
vala efektivní a  ekonomickou přepravu 
nákladu.

Inspirace přišla ze západu. V  Ang-
lii, Holandsku i  Německu již v  té době 
sloužily nevyužívané industriální kanály 
čistě pro účely cestovního ruchu. Stej-
nou cestou jsme se chtěli vydat i  u  nás. 
Průlomový byl rok 1996, kdy byl kanál 
v zákoně o vnitrozemské plavbě označen 
jako dopravně využitelná vodní cesta. 
V novelizovaném zákoně z roku 2002 se 
již objevilo slovo využívaná, což v  ter-
minologii legislativy znamená nejvyšší 
kategorii vodní cesty, jako je Vltava či 
Labe. Rozdíl byl pouze v tom, že vznikla 
nultá třída, což je kategorie pro plavidla 
do dvaceti metrů délky a pěti metrů šířky. 

To hlavní, co tato změna přinesla, byla 
možnost získání peněz z prostředků fon-
du dopravní infrastruktury. 

Provázela myšlenku obnovy Baťova 
kanálu podpora od samého začátku?

Samozřejmě na začátku měly obce jiné 
starosti a cestovnímu ruchu moc nevěřily. 
Převládal názor, že vše zachrání průmy-
sl, který zaměstná lidi. Podpoře se těšila 
především výroba, a ne služby. Následně 
však pracovní příležitosti v  této oblasti 
ubývaly, a  s  tím se začal měnit i pohled 
na cestovní ruch. Postupem času se uká-
zal tento směr jako správný a  podpora 
projektu rostla. Pomohly i  peníze z  ev-
ropských fondů a od státu.

Zpočátku ale váhali také podnikatelé. 
Měli jsme problémy s  podílem soukro-
mých investic, protože podnikatelé to-
muto projektu moc nevěřili. Soukromé 
investice jsou barometrem úspěšnosti 
projektu. Podíl soukromých investic nám 
stoupá, což potvrzuje, že je projekt dů-
věryhodný a  úspěšný. Nejedná se tedy 
jen o nějakou bublinu, která žije jen díky 
většímu přídělu veřejných peněz. V  na-

šem případě zafungovaly veřejné peníze 
včetně těch evropských správně – nastar-
tovaly projekt. 

Na začátku devadesátých let byl jistě 
kanál ve  špatném stavu. Co vše bylo 
třeba obnovit?

Řeka Morava nese velké množství 
sedimentů, které deště vyplaví z  Beskyd 
a Jeseníků. Ty se u nás usazují. Tok nebyl 
desítky let využíván, proto byl silně zane-
sen. Celý Baťův kanál se musel kompletně 
vyčistit, bylo potřeba odtěžit sedimenty 
a opravit všechny plavební komory. 

Jelikož se vodní cesta dříve používala 
k nákladní dopravě, nebylo zde vybudo-
váno ani sociální zařízení, přístaviště či 
vyčkávací stání před plavebními komo-
rami. Chyběly i  příjezdové komunikace 
a parkoviště. Pokud jsme chtěli využívat 
kanál v  cestovním ruchu, museli jsme 
chybějící infrastrukturu vybudovat. Vý-
hodou bylo, že kolem Baťova kanálu již 
vedly tzv. potahové stezky. Náklad na lo-
dích byl totiž původně tažen malotrakto-
rem ze břehu. Vyřešeny byly i podchody 
pod mosty. Dnes stezky slouží cyklistům.

Kolik peněz si obnova vyžádala?
Přesnou částku nejde jednoduše vy-

číslit, ale rozhodně šlo o desítky milionů 
korun. Peníze na opravy přicházely z růz-
ných zdrojů: od státu, z fondů, samospráv, 
místních organizací i soukromého sekto-
ru. Čištění vodního toku bylo například 
� nancováno z  prostředků ministerstva 
zemědělství prostřednictvím státního 
podniku Povodí Moravy. Obnovu pla-
vebních komor a  vrat ve  zdymadlech 
mělo zase na starosti Ředitelství vodních 
cest. Výstavbu příjezdových komunikací 
a parkovišť � nancovaly obce. Podnikatelé 
investovali do výstavby penzionů, nákupu 
lodí a podobně. Každý segment � nanco-
val něco.

Co se týče � nancování neinvestičních 
projektů, ze začátku jsme využili v té době 
ještě předstrukturální fondy k tomu, aby 
se mohli představitelé samospráv sezná-
mit s  podobnými projekty v  zahraničí. 
Mohli jsme se podívat, jak projekty fun-
gují v Německu, Holandsku či Anglii. Na-
opak lidé ze zahraničí se mohli podívat 
k nám a podělit se o své zkušenosti.

Jaké investice plánujete do budoucna?
Již několik let připravujeme prodlou-

žení vodní cesty do Kroměříže. Výstavbou 
plavební komory u jezu Bělov a v katast-
rálním území Sudoměřic by se prodloužil 
Baťův kanál až do  Hodonína. Pokud se 
podaří spojit tyto dva samostatné úse-
ky, kde již dnes plavba funguje, ale ne-
jsou propojeny, prodlouží se Baťův kanál 
přibližně o dalších dvacet kilometrů. Ze 
současných 53 kilometrů se dostaneme 
na 70 až 75 kilometrů. Cílem je ještě více 
zatraktivnit lokalitu pro turisty.

Dále připravujeme přístaviště po-
dobného charakteru, jako je v  Petrově. 
S výstavbou chceme začít letos. Podobné 
záměry máme připraveny asi tři. Přibývá 
nám totiž lodí, které nemáme kde kotvit. 
Je třeba mít zázemí, kde se lze napojit 
na vodu a elektřinu, odčerpat kalové vody, 
mít servisní zázemí a podobně. Musíme 
posílit i  sociální zařízení v  přístavištích. 
Například ve  Veselí nad Moravou sice 
zázemí je, ale jeho kapacita již není dosta-
čující. To vše je ještě před námi. 

V současné době se osazuje nové zna-
čení. V  každém z  přístavišť budou in-
formační tabule s  kilometráží a  dalšími 
informacemi. Každý bude vědět, kde se 
aktuálně nachází, co dané místo nabízí či 
jak daleko je další přístaviště. 

Odstartovali jsme v  roce 1995 a  vše 
nejde tak rychle, jak bychom si předsta-
vovali. Jsem ale rád, že se stále posouváme 
dopředu.

Jak vysoká je návštěvnost Baťova 
kanálu? Přilákají nové investice další 
turisty? 

Největší návštěvnost jsme měli v roce 
2009, kdy k nám zavítalo kolem 70  tisíc 
turistů. Předloni jsme měli zhruba 65 tisíc 
návštěvníků. Celkový počet návštěvníků 
je však třeba brát s  rezervou. Naším cí-
lem je udržet lidi v  regionu co nejdéle. 
Ukazatelem úspěchu je pro nás průměrný 
počet přenocování v dané lokalitě. Pokud 
se turista u nás zdrží déle a navštíví více 
míst, přinese i více peněz do regionu. 

Trendem současné doby je, že napří-
klad turista z  Vídně navštíví dopoledne 
Lednicko-valtický areál, odpoledne je 
v  Kroměříži a  večer přespí v  Olomouci. 
Za  dva dny projede celou Moravu. Na-
ším cílem jsou turisté, kteří se zdrží déle, 
například si zde pronajmou loď a  stráví 
tu týdenní dovolenou. Právě prodloužení 
plavebního kanálu přispěje k  tomu, aby 
v regionu strávili lidé třeba o dva dny více. 
To je již úspěch. 

Mění se priority návštěvníků? 
V čase pozorujeme změny v poptávce 

po  jednotlivých službách. Začínali jsme 
půjčováním malých motorových člunů, 
kde už je boom za  námi a  poptávka se 
stabilizovala. Později jsme nabídli lodě, 
které pojmou turisty z  celého autobu-
su. Zažili jsme růst zájmu ze strany tzv. 
hrncových zájezdů. Během jednoho dne 
jsme přepravili přes tisíc lidí. Tito lidé 
nám sice pěkně zvýšili návštěvnost, ale 
zpravidla nic neutratili. Navíc se převá-
žely za diskontní ceny. Už také neplatí, že 
každá nová loď či přístaviště dramaticky 
zvýší návštěvnost. 

Snažíme se zaměřit na  skupiny, kte-
ré jsou ekonomicky zajímavé. Na lodi je 
možné uspořádat � remní školení, dětské 
dny pro zaměstnance, školní výlety a po-
dobně. Tito lidé si většinou neobjednají 
jen projížďku lodí, ale například i  jídlo, 
hudbu… Tím nám příjmy v regionu ros-
tou.

Základní fakta o Baťově kanálu 
 Délka Baťova kanálu (od Otrokovic do Skalice) je 

v současnosti přibližně 53 km

 Celkově je splavný od Kroměříže po Hodonín

 Rozdíl výšek na této vodní cestě vyrovnává 
13 plavebních komor

 Plavební hladina je udržována 13 jezy

 Hloubka Baťova kanálu je průměrně 1,5 metru, 
šířka průměrně 12 metrů

 Na vodní cestě je postaveno na 50 mostů

 Převážná část Baťova kanálu je uměle vyhloubená, 
některé úseky vedou přirozeným korytem řeky Moravy – 
jedná se o unikátní technickou památku

Vojtěch Bártek
ředitel obecně prospěšné 
společnosti Baťův kanál

)) kdo je

V roce 1997 maturoval na Středním 
odborném učilišti spojů v Brně. 
V letech 1999 až 2002 byl 
zaměstnancem města Veselí nad 
Moravou zapůjčeným nadačnímu 
fondu Agentury pro rozvoj turistiky 
na Baťově kanálu. Od roku 2002 
je ředitelem obecně prospěšné 
společnosti Baťův kanál. Na tomto 
postu se setkal s Tomášem Baťou 
mladším, který na kanál několikrát 
zavítal. Úspěchem bylo i vítězství 
v soutěži Evropské komise EDEN 
2011, kdy se Baťův kanál zařadil mezi 
evropské destinace nejvyšší kvality.

www.moravskehospodarstvi.czwww.moravskehospodarstvi.czwww.moravskehospodarstvi.cz
Další rozhovory se 
zajímavými osobnostmi 

naleznete na našem webu

INZERCE

Naším úkolem je vytvořit podmínky pro vzájemnou komunikaci mezi obcemi, státními podniky či podnikateli. Snažíme se také motivovat 
provozovatele ke zvyšování kvality a rozsahu nabízených služeb. FOTO: Tomáš Škoda
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V Brně je nejčernějším dnem pondělí
O pRázdninách, 

víkendech A v nOci 
bourají řidiči nejméně. 

nAOpAk dopravní 
špičky všedních dnů 

jSOu nejhORší.

roman Müller

Morava – Dopravní podniky v Olomouci, 
Zlíně a Jihlavě mnoho informací o nehodo-
vosti nesbírají. Nejpodrobnější evidenci mají 
v Brně. Ze statistiky lze vyčíst nejen počet 
dopravních nehod v jednotlivých letech, 
ale například i čas, kdy ke kolizím dochází 
nejčastěji. Spolu s přesnými místy častých 
srážek mohou zaměstnanci dopravního 
podniku přemýšlet o tom, jak snížit počet  
nehod. 

V minulém roce zaznamenal brněnský 
dopravní podnik celkem 733 nehod, z toho 
bylo 196 zaviněných řidiči městské hromadné 
dopravy. Za posledních deset let jde o nej-
příznivější výsledek. Naopak nejhorší byl rok 
2009, s 959 nehodami. „V porovnání let 
2011 a 2010 klesl minulý rok počet nehod 
vozidel dopravního podniku o 84, za poslední 
dva roky má počet nehod klesající tendenci. 

V posledních letech se nejkritičtější dny střídaly – zatímco v posledních dvou 
letech bylo nejvíce nehod v pátek, v letech 2007–2009 to byla středa.

celkový počet nehod o šest. Statistika také 
ukazuje, že roky 2005 a 2011 patřily mezi 
nejhorší. V letech 2006 až 2010 byl vývoj 
počtu dopravních nehod téměř stabilní. „Sta-
tistiku podílu nehodovosti vozidel městské 
hromadné dopravy na celkové nehodovosti 
ve městě neznáme,“ doplnil technický ná-
městek Dopravního podniku města Jihlava 
Jaroslav Šetek. 

„Nehodovost vozidel městské hromadné 
dopravy se ve Zlíně udržuje na poměrně nízké 
úrovni a ještě nižší je podíl nehod, které zaviní 
naši řidiči. Podíl dopravních nehod zavině-
ných řidiči naší společnosti je vzhledem k cel-
kové dopravní nehodovosti ve městě velmi 
nízký,“ uvedl ředitel Dopravní 

společnosti Zlín-
Otrokovice Josef 
Kocháň. 

Pouze statis-
tiky brněnské-
ho dopravního 
podniku nabí-
zejí podrobný 
obrázek ne-
hodovosti . 

Méně nehod je logicky 
v době, kdy se na ulicích pohybuje méně 

vozidel. Podobný závěr by pravděpodob-
ně přinesly i statistiky dopravních podniků 
z ostatních krajských měst. V Brně bylo v mi-
nulém roce nejméně kolizí v době letních 

Podíl nehod, které zavinili řidiči MHD, se cel-
kem stabilně drží okolo 30 %, v roce 2011 to 
bylo 26,7 %,“ uvedla tisková mluvčí brněn-
ského dopravního podniku Linda Škrancová. 

Dopravní podnik města Olomouce ještě 
nemá k dispozici data z minulého roku. V roce 

2010 byli řidiči městské hromadné 
dopravy u 212 dopravních nehod, 
což bylo nejvíce od roku 2004. Celková výše 
škod překročila hranici 850 tisíc korun. 

V Jihlavě v roce 2011 evidoval dopravní 
podnik 17 nehod. Oproti roku 2010 vzrostl 

prázdnin. Z celého týdne byly nejklidnější 
víkendové dny. Naopak černým dnem bylo 
pondělí. Je zajímavé, že v posledních letech 
se nejkritičtější dny v týdnu střídaly – ne vždy 
se tedy nejvíce bouralo hned první pracov-
ní den. Zatímco v posledních dvou letech 
bylo nejvíce nehod právě v pátek, v letech 
2007 až 2009 to byla středa. Za uplynulých 
deset let se ve statistikách nejhorších dnů 
alespoň jednou ukázal každý pracovní den  
v týdnu. 

Omezení  
RYchlOSti

Dopravní policisté měli nejméně práce 
mezi desátou hodinou večer a pátou hodinou 
ranní. Naopak tomu bylo při ranní a odpolední 
dopravní špičce. Podle Lindy Škrancové dochá-
zí k nehodám nejčastěji mezi 14 a 17 hodinou 
a 8 a 11 hodinou. 

Mezi nejkritičtější místa ve městě patří 
Palackého třída, ulice Cejl, Křenová, Dor-
nych nebo Štefánikova. Za vyšší nehodovostí 
může být například špatný stav kolejí, tak je 
tomu v ulici Dornych. Zde musí řidiči tram-
vají snížit rychlost. Ostatní řidiče upozorní 
cedule, že tramvaj musí zpomalit. Nejčastější 
příčinou nehody ve všech krajích je neod-
hadnutí rozměrů vozidla či nedání přednosti  
v jízdě. 

Morava – Řídit autobus, tramvaj nebo 
trolejbus nemůže každý. Profesionální řidiči 
dopravních podniků musí splňovat nejen 
zákonem dané podmínky, ale i projít řadou 
školení. Spolu s moderní technikou se pak 
daří snižovat počet nehod.

S rostoucím počtem vozidel v ulicích 
měst stoupá i pravděpodobnost dopravní 
nehody. Někdy střetu nezabrání ani na ne-
standardní situace připravený profesionální 
řidič spolu s moderní technikou. Pomalu 
se posunující kolona automobilů může 
agresivnější řidiče vyprovokovat natolik, že 
nejen poruší všechny dopravní předpisy, ale 
neváhají ohrozit ani ostatní lidi ve své blíz-
kosti. Dobrou zprávou je, že tyto řidiče v au-
tobusu, tramvaji či trolejbusu nenajdete.

škOlení  
SniŽují nehOdOvOSt

Ne každý zájemce, který chce usednout 
za volant vozidla dopravního podniku, u vý-
běrového řízení projde. Prvním požadavkem 
je věk: řidiče mladšího 21 let za volantem 
neuvidíte. Důležitý je také celkový zdra-
votní stav zájemce. Nutnou podmínkou je 
i absolvování psychotestů. Ty diskvalifikují 
například netolerantní a agresivní řidiče. 

Splnění základních požadavků nesta-
čí. Řidiči se účastní pravidelných školení 
a nejrůznějších kurzů. „Řidiči brněnského 
dopravního podniku jsou v oblasti bez-
pečnosti silničního provozu a předcházení 

Na prvním místě je bezpečná přeprava lidíElektrozařízení Cegelec pohání 
tramvaje a trolejbusy v celé Evropě 

jejich výRObkY řídí 
pOhOnY tRAmvAjí 

v téměř všech čeSkých 
A mORAvSkých měStech 

S tRAmvAjOvOu 
dOpRAvOu, kROmě čeSké 
RepublikY vOzí tRAmvAje 

A tROlejbuSY ceStující 
tAké v dAlších 67 

měStech 20 zemí evROpY. 

„V současnosti jsme dokončili společně 
s firmou Bombardier modernizaci pohonu 
120 tramvají pro Wiener Linien a získali jsme 
zakázku na modernizaci elektrické části tram-
vají GT6N pro BVG Berlin,“ říká obchodní 
ředitel společnosti Cegelec a.s. Praha Zdeněk  
Vytouš. 

Do roku 2015 tak společnost Cegelec Pra-
ha, která je součástí nadnárodní firmy VINCI, 
zmodernizuje celkem 75 tramvají. 

„Bude-li aktivována opce, bude v roce 
2016 vozit obyvatele a návštěvníky Berlína 
celkem 105 tramvají GT6N modernizovaných 
naší společností,“ dodává Zdeněk Vytouš. 

Ve kterých městech v Česku se 
dnes můžeme setkat v městské 

hromadné dopravě s elektrozařízeními 
společnosti Cegelec? 

 Naše výrobky řídí pohony tramvají 
v téměř všech českých a moravských 
městech s tramvajovou dopravou; jedná se 
zejména o modernizace tramvají ale i o nové 
tramvaje v Olomouci a Ostravě. Celkem je 
v České republice v provozu více než 1 500 
tramvají s trakčními a statickými měniči 
Cegelec. 

Naším největším zákazníkem je Dopravní 
podnik hl. m. Prahy, pro který jsme dodali 
zařízení pro více než 400 tramvají. Neméně 
významné jsou i dodávky elektrozařízení 
Cegelec pro nové trolejbusy Solaris a SOR 
pro Ostravu, Opavu a Chomutov.

Jaké jsou vaše nejvýznamnější 
projekty?

 Kromě Vídně a Berlína v těchto dnech 
také dokončujeme pro společnost Solaris 
dodávku 25 ks 100% nízkopodlažních 
trolejbusů pro SLB Salzburg. Máme 
významné klienty také na Ukrajině. 
Naše elektrické zařízení je nainstalováno 

jak v modernizovaných tramvajích 
z československé produkce, tak i v nových 
trolejbusech, zejména vyráběných 
ukrajinskou firmou BOGDAN.

Jsou podle vás dopravní podniky 
energeticky hospodárné? Jakým 

způsobem mohou snížit spotřebu?

 Naše trakční zařízení využívají k řízení 
otáček trakčních motorů elektroniku na bázi 
IGBT tranzistor - to umožňuje uspořit 
oproti původní odporové regulaci až 30 % 
elektrické energie pro napájení vozidel MHD. 
Zákazníkům v posledních letech nabízíme 
i zásobníky energie na bázi superkapacitorů, 
a to jak pro instalaci ve vozidlech, tak 
i ve stacionárních měnírnách. V těchto 
zásobnících lze ukládat elektrickou energii 
vznikající při brzdění tramvaje nebo 
trolejbusu.

Pokud tedy dopravní podniky naše zařízení 
používají, mohou elektrickou energii 
efektivně ušetřit a pracovat hospodárně.

Věnujete se také modernizaci – jaké 
výhody tato alternativa dopravním 

podnikům přináší? 

 Modernizace tramvají přináší dopravním 
podnikům finanční úspory nejen ve spotřebě 
elektrické energie, ale i v údržbě vozidel. 
Významné jsou i úspory investičních 
nákladů. Modernizovaná tramvaj prodlouží 
životnost vozidla minimálně o 16 let. 
Modernizace tramvaje, i když bývá někdy 
spojena i se snížením podlahy v části 
vozidla, je výrazně levnější ve srovnání 
s novou tramvají.

Podílíte se také na výrobě 
elektrobusů?

 Ano, spolupracujeme s firmou SOR 
Libchavy. První čtyři elektrobusy jezdí druhým 
rokem v Ostravě, další budou vyrobeny 
letos. Elektrobus je ekologicky čistá městská 
hromadná doprava. V rámci evropského 
programu elektromobility je možné 
na nákup vozidel získat i dotace z EU. 
V těchto dnech připravujeme ve spolupráci 
s firmou Solaris Bolechowo a EKOVA 
Ostrava 100% nízkopodlažní trolejbus 
– vozidlo s nulovými emisemi. V tomto 
trolejbuse jsou poprvé místo pomocného 
dieselového motoru použity baterie. Mimoto 
je ve vozidle sériově vestavěn zásobník 
energie. (red)

inzerce

dopravních nehod školeni od samého nástupu 
k naší společnosti. Jedná se podle našeho ná-
zoru o jednu z nejdůležitějších oblastí vůbec,“ 
uvedla tisková mluvčí brněnského dopravního 
podniku Linda Škrancová. 

V Brně projde každý nový řidič vstupním 
kurzem, kde je připravován na každodenní 
provoz a z toho vyplývající problémy. Řidičům 
jsou vštěpovány zásady bezpečné jízdy, nacvi-
čují defenzivní styl jízdy a učí se spolupracovat 
s ostatními účastníky silničního provozu. 

„Snažíme se, aby si řidiči uvědomili, že 
smyslem jejich práce je bezpečná přeprava ces-
tujících a každá chyba může mít fatální násled-
ky. Při vzdělávání se snažíme z řidičů vychovat 
profesionály v tom nejlepším slova smyslu,“ 
dodala Linda Škrancová. Mezi pravidelné kurzy 
patří i školení řidičů drážních vozidel, školení 
řidičů silničních motorových vozidel či školení 
řidičů v oblasti BOZP. V Brně se jednou ročně 
účastní řidiči i školy smyku. 

V Olomouci se řidiči zapojili do projek-
tu „Rozvoj vzdělávání u zaměstnanců – ři-
dičů Dopravního podniku města Olomouc“ 
z Operačního programu Lidské zdroje a za-
městnanost. Celkové náklady projektu ve výši 
4 706 700 korun budou z 85 % uhrazeny 
z prostředků Evropského sociálního fondu 
a z 15 % ze státního rozpočtu České republiky. 

Za tyto peníze bude vyškoleno celkem 
180 řidičů městské hromadné dopravy. Řidiči se 
zúčastní školení, ve kterých si rozšíří dovednosti 
v komunikační oblasti, prohloubí si schopnosti 
zvládat konfliktní situace a krizové situace při 
řízení vozidel.

speCIÁL

Bezpečnost

v městské dopravě

)) na příloze Bezpečnost v dopravě spolupracovali: doc. ing. arch. patrik kotas, 
ing. Ľudovít marcinčín, luboš kovál, ing. vladimír uhde, dipl. ing. jaroslav vašíček

Každý ze 180 řidičů se v termínu od 1. úno-
ra 2011 do 30. září 2012 postupně zúčastní 
pěti různých jednodenních školení a po jejich 
úspěšném absolvování obdrží certifikát. Pro-
školeni budou také interní lektoři, kteří bu-
dou dále pokračovat ve vzdělávání nových  
řidičů.

I když nelze přesně určit, jaký vliv mají 
jednotlivá školení na snížení počtu dopravních 
nehod, nikdo nepochybuje o tom, že jsou nut-
ná. Dobře vyškolený a připravený řidič je totiž 
větší zárukou pro bezpečný provoz ve městech. 
Ke zvýšení bezpečnosti přispívají i různá tech-
nická zařízení. 

„Tramvaje v Olomouci jsou například vyba-
veny tachografy, omezovači rychlosti, tlačítkem 
bdělosti, záchrannými brzdami, kamerovými 
systémy či digitálními rychloměry. Autobusy 
Solaris jsou zase vybaveny signalizací zavřených 
dveří na přístrojové desce řidiče. V případě, 
že jsou dveře otevřené, autobus ze zastávky 
neodjede. „Sedm vozů má kamery, které sní-
mají prostor dveří a zadní část interiéru vozidla. 
Letos bude dovybavena kamerou další řada 
vozidel, takže všechny nízkopodlažní kloubo-
vé autobusy budou mít kamerový systém,“ 
uvedl Václav Schaffer z Dopravního podniku  
Olomouc.

technikA  
můŽe pOmOci

Také ve Zlíně investovali v minulých letech 
nemalé prostředky do technických zařízení, 
která monitorují výkon práce řidičů. „Dobro-
volně nad rámec zákona jsme vybavili i naše 
autobusy tachografem, na exponovaných mís-
tech v centru Zlína i Otrokovic jsme instalovali 
vlastní kamerový systém, který sleduje průjezdy 
vozidel městské hromadné dopravy. O každém 
vozidle v síti městské hromadné dopravy má 
naše dispečerské pracoviště nepřetržitý přehled 
prostřednictvím informačního systému včetně 
palubních počítačů,“ uvedl ředitel Dopravní 
společnosti Zlín-Otrokovice Josef Kocháň.

Ve větších městech jsou k plynulému a bez-
pečnému průjezdu křižovatkou upravovány sig-
nální plány semaforů. Řidič má tímto zajištěn 
hladký průjezd křižovatkou. Tyto systémy jsou 
využívány například v Brně a Olomouci. 

K vyšší bezpečnosti cestujících přispívají 
například i úpravy tramvajových zastávkových 
ostrůvků či provoz lépe přístupných nízkopod-
lažních autobusů.

 (rm)
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O VÍCE NEŽ MILION SE ZVÝŠIL POČET 
OSOBNÍCH AUT V ČESKU ZA DESET 
LET. V POSLEDNÍCH PĚTI LETECH TO 

BYLO 500 TISÍC VOZŮ. PROJEKTY 
NA PODPORU UDRŽITELNÉ MOBILITY 

JSOU TAK STÁLE AKTUÁLNĚJŠÍ.

Petra Knotková 

Dostupnost dopravního systému, větší bezpečnost, snížení 
znečištění, hluku i spotřeby energie a vyšší efektivita dopravy. 
To jsou hlavní cíle Plánu udržitelné městské mobility, který 
podporuje Rada EU. 

Také město Brno se v roce 2008 spolu se svým dopravním 
podnikem přihlásilo k výzvě CIVITAS Plus a vytvořilo svůj Akční 
plán pro městskou mobilitu. „Jde o sadu opatření, která jsou 
zacílena na sladění dopravních potřeb obyvatel a turistů v rámci 
dané lokality. Opatření míří k prosazení co nejšetrnějších způso-
bů dopravy,“ vysvětlil Vladimír Bielko, vedoucí odboru dopravy 
magistrátu města Brna. Akční plán má pět cílů – plynulost 
dopravního provozu, cestu k „zelenějším“ městům, posun 
k inteligentnější městské dopravě, přístupnost městské dopravy 
a zajištění větší bezpečnosti dopravy. 

Město Brno na tvorbě Akčního plánu pro městskou mo-
bilitu spolupracuje s Opavou a Ostravou. „V současné době 
odbor dopravy magistrátu města Ostravy připravuje zadání 
pro vyhlášení výběrového řízení na zpracování Akčního plánu 
pro městskou mobilitu. Financovat se bude z Regionálního 
akčního plánu z projektu PIMMS CAPITAL. Akční plán městské 
mobility by měl být sladěn s novým územním plánem města,“ 
uvedl Aleš Boháč, resortní náměstek ostravského magistrátu.

Do projektu QUEST, jehož cílem je zavést systém řízení 
kvality a auditů, díky kterým bude snadné určit, jaké kroky 
dané město vyvíjí pro zlepšení udržitelné městské dopravy, se 
v Evropské unii zapojilo již 45 měst. V České republice je to 
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na komfort, čistotu a kvalitu nabízených služeb, pohnul 
v poslední době s kvalitou cestování také u Českých drah. 

Jak by se dal dnes vlastně popsat moderní hro-
madný dopravní prostředek?

U veřejných dopravních prostředků neurčuje trendy 
móda. Cyklus obnovy těchto vozidel je daleko delší než 
u aut, u tramvají to bývá i třicet čtyřicet let. Musí být mnohem 
více nadčasové než třeba auto. Stylovost městské hromadné 
dopravy je daleko bližší architektuře než spotřebnímu výrob-
ku. Stejně jako architektura je vázána na konkrétní prostředí 
a koncipuje se na konkrétní město. 

Funkčnost versus estetika – nakolik máte vlast-
ně při navrhování volné ruce?

Architektura a design nikdy nejsou disciplíny absolutně 
volné kreativní tvorby. Kreativita tam bezesporu je, zároveň 
jde ale o záležitost konstrukčně-technickou a provozně-bez-
pečnostní. Jsou to tři hlediska, která musí být v rovnováze. 
Normy a směrnice člověk nesmí dopředu brát jako bariéru 
– jakmile se s nimi naučíte pracovat, najdete v tom určitou 
škálu volnosti. 

Na který ze svých projektů z oblasti designu 
dopravních prostředků jste nejvíce hrdý? 

Největším kritikem, ať už pozitivním nebo negativním, 
je čas. Až s odstupem se ukáže, co se povedlo více nebo 
méně. Já osobně mám hluboký vztah ke třem projektům – 
k první české nízkopodlažní tramvaji RT6N z počátku 90. let, 
k vozům pražského metra M1, které jezdí také v Maracaibu, 
a tramvaje Škoda 15 T ForCity, které jezdí po Praze a Rize. 

 (haa)

Tramvaje a autobusy 
odráží ducha města

 projekty

 design soupravy metra Siemens M1
 design nízkopodlažních tramvají ČKD RT6N1, 

ČKD RT6S a Škoda 15T
 design předního a zadního čela pro tramvaje, 

které byly použity u modernizací ČKD T3R, 
ČKD T3S nebo ČKD K2R

 design autobusu Škoda 21Ab
 design trolejbusů Škoda 21Tr a Škoda 22Tr
 vnější barevné řešení a design interiéru soupravy 

Pendolino pro ČD 
 řada realizací v oblasti architektury dopravních 

staveb a veřejných prostorů

MĚSTSKÁ HROMADNÁ DOPRAVA, 
TO NEJSOU JEN DOPRAVNÍ 

PROSTŘEDKY. 

Autobusy, trolejbusy nebo tramvaje by měly cestující 
lákat nastoupit. A měly by odrážet duši města. To je základní 
fi lozofi e Patrika Kotase, architekta a autora řady projektů 
v oblasti designu dopravních prostředků. 

Cestující většinou spěchají z bodu A do bodu B. 
Jsou při tom vůbec schopní vnímat design? 

Je fakt, že když cestující jedou ráno do práce v přeplněné 
tramvaji, takových věcí si nevšímají. Ale ve chvíli, kdy stojí 
před rozhodnutím, jestli ráno nechat auto na záchytném 
parkovišti a komfortně se někam dopravit třeba atraktivní 
tramvají, hraje design velkou roli. Navíc autobusy, tramvaje, 
trolejbusy, to nejsou jen dopravní prostředky. Je to součást 
městského veřejného prostoru stejně jako třeba architektura. 

Vnímají tedy dopravní podniky v Česku design 
svých vozů jako součást své konkurenceschopnos-
ti, nebo je to pro ně jen prostředek pro dopravu 
cestujících? 

Dochází k určitému přerodu. Aktuálním příkladem toho, 
jak začali cestující vnímat veřejnou dopravu, jsou v současné 
době vlaky. Radim Jančura, který vsadil mimo jiné právě 

mínů, které jsou šibeniční. Jde o projekt zaměřující se na city 
logistiku a elektromobilitu. Zatím můžu prozradit, že první 
elektrobus vyvinutý členy klastru by měl jezdit do konce roku. 

Plánujete také 
výrobu elektromobilů?

 Elektromobily nejsou naše priorita. Tento trh již existuje 
a funguje a hlavně pro samotná města elektromobil není 
řešením. Ve městě potřebujete jednotlivé lidi z aut dostat 
do hromadné dopravy, aby se snížil celkový objem dopravy. 
Proto jsou pro nás zajímavé také elektrododávky, ale pouze 
ty větší, protože jsou schopné přinést městu nějakou zásadní 
změnu.

Neobáváte se, že v Česku 
narazíte na korupci?

 Nejsme naivní, ale věříme, že téma je velice silné. Lob-
bing v původním významu slova znamená přinést myšlenku 
a přesvědčit toho, kdo rozhoduje, že je správná. V našem 
případě výhodná pro město i jeho samosprávu, která se 
může společensky i politicky zviditelnit. Sázíme na tento druh 
lobbingu, který nemá nic společného s korupcí. A vypadá 
to, že situace nám nahrává. Ze zkušeností víme, že když se 
na radnici ohlásí silná fi rma, která chce jednat se zodpověd-
ným člověkem, tak se dotyčný většinou bojí, že by mohl být 
nařčen z korupčního jednání. Pokud se však ohlásíme my 
– nezávislý klastr, je to jiné. Předpokládáme, že do budoucna 
dokážeme městům radit, jak připravovat projekty, vypisovat 
tendry nebo jak se nedostat do spárů lobbistů, kteří prosazují 
jedno konkrétní řešení. Většinou drahé a uzavřené dalšímu 
rozvoji.

Máte informace o úspěšnosti podobných 
projektů v zahraničí?

 Například v Německu se jednoznačně prokazuje, že je 
to dobrá cesta. Do projektů se investují další a další peníze. 
Poptávka po kvalitnějším životě ve městě je tam vyšší než 
u nás. 

Podnikatelský klastr pro čistá města

Míru znečistění životního prostředí ovlivňují ve městech zvláště 
výfukové plyny a hluk. Elektromobilní prostředky pro hromadnou 
dopravu a zásobování tak mohou přispět k zvýšení kvality života. 
„V Česku je velice silná tradice městské hromadné dopravy postavena 
na elektřině. Naše trolejbusy a tramvaje jezdí po celém světě. 
Elektrobusy jsou logickým pokračováním,“ říká Ľudovít Marcinčín 
z klastru ELECTRA-CITY.

Kdo propaguje myšlenku 
prosazení elektrobusů?

 Založili jsme podnikatelský klastr, který se specializuje na ob-
last elektromobility, city logistiky a dopravní urbanistiky. Jsou to 
perspektivní témata otevřená inovacím. Od začátku jsme si byli 
vědomi také toho, že je musíme integrovat, abychom dosáhli 
synergických efektů. V tomto přístupu jsme minimálně na území 
České republiky jedineční. Velmi brzy se nám rovněž povedlo 
získat přední české odborníky evropského významu, kteří nás 
podpořili a stali se odbornými garanty klastru. Za všechny bych 
jmenoval designéra Patrika Kotase a šéfkonstruktéra Stanislava 
Kouckého. Klastr nám umožnil propojit malé a střední fi rmy 
s vědeckovýzkumnou základnou a zkušenými odborníky. Díky 
klastru můžeme získat fi nanční podporu pro inovace od státu 
i od Evropské unie. Začlenění elektrobusů do hromadné městské 
dopravy je pak jedním z dílčích cílů.

Jaké máte vize 
do budoucnosti?
 Vybudovat silnou inovační, výrobní a výzkumnou skupinu, 
která iniciuje nová témata a přivede české fi rmy na evropský 
trh. Pilotní projekty plánujeme pro města v Česku. Chtěli 
bychom je tak dostat do první linie inovativních měst s vyso-
kou kvalitou života pro občany. Cílem jsou evropská města 
na západě i východě.

Proč je hlavním pilířem 
elektromobilita?

 Pro mě osobně je to přirozené pokračování v oboru, který 
je mi blízký. Jsem vystudovaný elektroinženýr. Ale hlavně v této 
oblasti se otevírají obrovské příležitosti, které volají po ucho-
pení. Přispět ke zvyšování kvality života ve velkých městech je 
pro nás výzva. Je to však běh na dlouhou trať.

Rýsují se už nějaké 
konkrétní zakázky?

 Oslovujeme primárně dopravní podniky a města. Jedna 
zakázka už je ve fázi domlouvání technických detailů a ter-
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Centrální mazání, pískovací zařízení, hydraulika. TriboTec pokračuje v tradici

Brněnský výrobce ekologických systémů 
pro dopravní techniku TriboTec, spol. 
s r. o. patří k tradičním strojírenským 
podnikům Jihomoravského kraje. 
Společnost od svého založení v roce 
1925 několikrát změnila svůj název, ale 
sídlo fi rmy zůstalo stejné. TriboTec již 
desítky let úspěšně vyrábí tribotechnické 
(mazací) zařízení a hydraulické agregáty 
pro dopravní techniku. Přestože se 
společnost řadí mezi středně velké 
podniky, ve svém oboru patří mezi 
přední výrobce. O systémy nejen pro 
dopravní techniku z TriboTecu je zájem 
v České republice i Evropské unii. 
Úspěšný je rovněž export do ostatních 
zemí světa. TriboTec je výhradně česká 
fi rma bez zahraniční majetkové účasti. 
Dobrým výhledům pro další rozvoj 
podniku nahrává ekonomická stabilita 
i perspektivní výrobní program fi rmy.

www.tribotec.cz
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Nová klimatizační jednotka CITYSPHERE
Speciálně pro městské 

autobusy nabízí Webasto 
nově vyvinutou klimatizaci 

pro prostor cestujících. 

Tato jednotka s relativně malým chladicím 
výkonem (cca 4 kW)* využívá k navození 
příjemné atmosféry v autobusu mírný tep-
lotní spád – maximálně 6 stupňů Celsia – 
v kombinaci s optimalizovaným prouděním 
vzduchu v prostoru. Spojením těchto dvou 
činitelů, výrobcem nazývaným „Wind Chill 
Effect“, lze navodit pocit komfortu cestujících 
mnohem rychleji a s menšími provozními ná-
klady, než u velkých klimatizací. Tento efekt 
je markantní zejména u městských autobusů, 
které často otevírají dveře a stojí s motorem 
běžícím na volnoběžné otáčky. Při těchto 
podmínkách velká klimatizace nefunguje 
na plný výkon a ochlazený vzduch opako-
vaně uniká otevřenými dveřmi z autobusu. 

K hlavním výhodám jednotky Citysphere patří zejména: 
 Přímý výstup vzduchu bez kanálových rozvodů 
 Bezúdržbový provoz díky hermetickému okruhu
 Jednoduchá a rychlá montáž do stropních výlezů 
 Snadné ovládání
 Absence kompresoru na motoru díky elektropohonu
 Nízké provozní náklady

Základní cena jednotky bez DPH a montáže: 96 200,– Kč* 
*Doporučeny jsou dvě jednotky pro autobusy délky 9,5 –12,5 m

Trendem je udržitelná městská doprava

šestice měst – České Budějovice, Hradec Králové, Chomutov, 
Karviná, Opava a Jihlava. 

„Spolupráce se skládá z auditu spolu s podrobnou diskuzí 
a poradenstvím s pomocí vedoucích měst – šampionů – a do-
pravních expertů – auditorů, přičemž v České republice je 
auditorem Centrum dopravního výzkumu,“ vysvětlil Radek 
Tulis, mluvčí jihlavského magistrátu. „Chceme zlepšit náš 
městský dopravní systém, proto jsme se připojili k tomuto 
projektu a stali se součástí mezinárodní sítě měst se stejným 
zájmem – rozvíjet a zlepšovat politiku mobility a dopravního 
plánování s vědomím trvale udržitelného rozvoje,“ dodal Tulis. 

TELEMATIKA – EFEKTIVNÍ ŘÍZENÍ 
DOPRAVY 

 Zlín zase připravuje dokument, jehož obsahem budou 
hlavní směry rozvoje v příštích letech. „Půjde o strategický 
plán, jehož tvorba začala loni a potrvá více než rok. Na jeho 
vzniku se bude podílet vedle odborníků i veřejnost a opo-
zice,“ uvedl Zdeněk Dvořák, mluvčí Zlína. „Pro město má 
stejně zásadní význam jako například územní plán, který 
by měl být letos v nové podobě po pěti letech práce přijat. 
Strategický plán popíše, jak by se mělo město vyvíjet 
do roku 2020 a napomůže dosažení příznivé situace také 
v dopravě,“ upřesnil Dvořák.

Počet aut se bude pravděpodobně zvyšovat i v budouc-
nu, kapacita dopravní sítě je ale omezená. Řešením této 
situace se zabývá nový obor, tzv. dopravní telematika. Jedná 
se o inteligentní dopravní systémy, které zprostředkovávají 
a vyhodnocují informace a tím ovlivňují jednání účastníků 
dopravy nebo technických složek v oblasti dopravních pro-
středků nebo dopravních cest. 

„Představme si svět, kde by spolu všechna vozidla byla 
vzájemně komunikačně propojena. Využitím inteli-
gentních systémů dojde ke zvýšení kapacity silniční 
sítě, snížení dopravních zácep a znečištění, zlepšení 
dopravní bezpečnosti, jízda bude kratší a předvída-
telnější, sníží se provozní náklady,“ vysvětlil Martin 
Pípa z Centra dopravního výzkumu.

Zavést inteligentní městskou dopravu chce 
také město Brno. „Výchozím problémem je rostoucí 
objem nákladní i osobní dopravy. Jelikož není mož-
né tento problém řešit neustálým zvětšováním plo-
chy dopravní infrastruktury na úkor ostatních funkcí 
města a okolní krajiny, je nezbytné zavádět účinná řízení 
městské mobility spolu s aplikací 27 inteligentních do-
pravních systémů,“ uvedl Vladimír Bielko. V Ostravě by 
měl zvýšení kvality poskytovaných služeb veřejné dopravy 
přinést projekt, pro který se město snaží získat fi nanční 
prostředky. 

Doprava výrazně ovlivňuje život ve městě. 
Obyvatelům sice usnadňuje cestování za prací 
i zábavou, je ale zároveň výrazným producen-
tem ekologické zátěže. Města proto věnují roz-
voji dopravy velkou pozornost. Výjimkou není 
ani město Bottrop, které se stalo modelovým 
městem budoucnosti.

Německý Bottrop se 117 tisíci obyvatel se účastní 
projektu „Město budoucnosti“, v rámci kterého chce 
do roku 2020 snížit produkci oxidu uhličitého na po-
lovinu. Ctižádostivý projekt se zaměřuje celkem na pět 
oblastí: energii, mobilitu, městskou výstavbu, domy 
a administrativní a výrobní objekty.

Projekt centrálně podporuje vláda spolkové země 
Severní Porýní Vestfálsko a autoři plánují získat další 
veřejnou podporu. Kolem projektu se vytvořila skupina 
téměř 2 tisíc fi rem, které mají zájem podílet se na vývoji 
jednotlivých prvků modelového města. Kalkulace proto 
počítají s 50% podporou partnerů z oblasti průmyslu. 
Bottrop k řízení projektu založilo speciální manažerskou 
fi rmu, která bude vývojové aktivity veřejného a privát-
ního sektoru efektivně koordinovat.

Projekt předpokládá, že město bude preferovat re-
konstrukci objektů před jejich novou výstavbou a vývoj 
nových decentralizovaných systémů pro výrobu energie 
s důrazem na rozvoj obnovitelných zdrojů. Město se 
mimo jiné zaměří na nové pojetí vodního hospodářství, 
využití zelených ploch a jejich rozšiřování a na vývoj 
stavebních úprav podporujících základní ekologický 
cíl modelu.

Jednou z klíčových oblastí modelové aktivity je mo-
bilita. Město chce výrazně podpořit rozvoj elektromo-
bility a omezit provoz aut s klasickými spalovacími mo-
tory, které produkují velké množství oxidu uhelnatého 
ve výfukových plynech. Projekt proto ve městě striktně 
upřednostňuje využití dopravních prostředků s elektro-
pohonem.

Samotné Německo intenzivně podporuje rozvoj 
elektromobility, a to v programu, který byl v dubnu 
schválen spolkovou vládou s konkrétními úkoly pro 
vybrané spolkové země (Bádensko-Württembersko, 
Berlín, Braniborsko, Dolní Sasko, Bavorsko a Sasko). 
Pro tento projekt je časový horizont rovněž rok 2020, 
avšak Bottrop si na spolkové úrovni žádost o podporu 
neobhájil. Hlavní myšlenkou tohoto programu je prosa-
dit, aby v Německu do roku 2020 byl celkem 1 milion 
aut s elektrickým pohonem. (vu)

Ačkoliv tramvaje patří mezi nejekologičtější 
dopravní prostředky, obyvatele měst vystavují 
velké zátěži – hlučnosti a prašnosti. Dopravní 
podniky se proti nim snaží bojovat různými 
způsoby. 

„Problematice prašnosti se věnujeme, a to přede-
vším čištěním žlábků tramvajových kolejnic. Toto čištění 
probíhá pravidelně od jara do podzimu,“ popsal mluvčí 
ostravského dopravního podniku Miroslav Albrecht. 

V Brně proti prašnosti bojují zejména prostřednic-
tvím pískování. „Máme nový pískovací systém, který 
významně snižuje spotřebu písku. Pískovací zařízení 
lépe vede písek ze zásobníků pod kola,“ vysvětlila Linda 
Škrancová, mluvčí Dopravního podniku města Brna. 

Dopravní podniky se snaží snížit prašnost i jinými 
způsoby – například oddělováním tramvajových tratí 
od automobilové dopravy. „Auta nanášejí nečistoty 
na koleje, například sůl v zimních měsících, a způsobují 
tak horší adhezní poměry, a tím větší potřebu písku při 
brzdění,“ dodala Škrancová. 

Problematice hlučnosti spolu s vibracemi se systé-
mově věnuje ostravský dopravní podnik – vznikl k tomu 

také projekt, v rámci kterého spolupracuje s odborníky 
z Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava. 

„Opatření ke snižování hlučnosti a vibrací provádíme 
jak na tratích, tak na vozidlech. Pravidelně obrušujeme 
kolejnice a opracováváme tramvajová kola a sledujeme 
stav tzv. plochých tramvajových kol. Na tratích osazu-
jeme pryžové rohože či pryžové brokovnice, ve vozech 
klademe důraz na lepší vypružení u nových tramvají,“ 
uvedl Albrecht. 

MAZÁNÍ OKOLKŮ

V Brně se kromě broušení kolejí dali i na jiné opat-
ření – mazání okolků. „Kola mažeme především u tram-
vají s neotočnými podvozky. Mezi další opatření patří 
také mazání kolejí a snížení rychlosti tramvají v obyt-
ných zónách v noční době od 22 do 6 hodin,“ dodala 
mluvčí brněnského dopravního podniku. Podobně jako 
brněnský podnik bojují proti hlučnosti a prašnosti také 
například ve všech německých městech s tramvajovou 
dopravou. 

 (haa)

Města budoucnosti. Ekologie, 
elektromobily a čistý vzduch

Tramvajová doprava ve městech: 
ekologická ale prašná 

 dopravní telematika

 Systém řízení veřejné dopravy

 je řízen určitým počtem displejů s informace-
mi o čekací době na zastávkách, zastoupeny 
jsou i palubní přístroje ohlašující příští zastáv-
ku (jednodušší orientace pro cestujícího, větší 
komfort při využívání MHD)

 Systém řízení městské hromadné 
dopravy

 řídí semafory pomocí regulace reagující 
na provoz v souladu s místními on-line mě-
řeními, zajišťuje veřejné dopravě přednost 
na semaforech 

 Systém kontroly životního prostředí

 předvídá stav životního prostředí v krátkodo-
bém horizontu (využívá předpověď počasí, 
dopravní data a údaje přicházející ze stanic 
pro měření znečištění)

 Naváděcí systémy pro parkování

 ve spojení s parkovišti s automatickými 
závorami dodává prognózu volných míst 
a umožňuje zákazníkům jednodušší orientaci 
při parkování

 Tabule s proměnným značením

 zabezpečuje souborné dynamické navádění 
do různých městských obvodů a v reálném 
čase poskytuje informace o volných místech 
na automatických parkovištích 

 Systém 
informačních médií

v reálném čase 
informuje 
prostřednictvím 
internetu o stavu 
veřejné dopravy, 
provozu, parkování 

a životního 
prostředí, pomáhá naplánovat si co 

nejefektivněji svou jízdu a najít nejlepší trasu

Zdroj: Centrum dopravního výzkumu

Co je udržitelný dopravní systém
 Z environmentálního hlediska je trvale udržitelný dopravní systém takový, 
ve kterém míra využívání obnovitelných zdrojů nepřesahuje možnosti jejich vytváření, 
míra využívání neobnovitelných zdrojů nepřesahuje míru vytváření obnovitelných 
zdrojů a míra znečištění nepřekračuje asimilační kapacitu životního prostředí.

Toulouse parkovací systém  ZDROJ: Lyberta SAS Příklad propojení infrastruktury a vozidel ZDROJ: Centrum dopravního výzkumu 

SPECIÁL

BEZPEČNOST

v městské dopravě

Auto uživatele parkovacího 
systému je vybavené technologií 
RFID, kde je zaneseno jméno, délka 
parkovacího místa, číslo auta atd. 
Čip rozpozná uživatele 
v systému a vyšle informace 
na centrální server

Přijímač umístěný na ulici 
informace přes 3G síť vysílá 
na centrální server

Centrální server odesílá 
informace uživateli

Informace může 
uživatel přijmout 

prostřednictvím chytrého 
telefonu

Citlivý senzor přenosem 
dat RFID indikuje, jaký typ 

auta stojí na parkovacím 
místě a vysílá to k přijímači

INZERCE
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	 Klimatizované	vozy	pro	cestující	
budou	i	v	Česku

Jízda	v	přeplněných	dopravních	prostředcích	je	v	let-
ních	měsících	noční	můrou	mnoha	cestujících.	Výkonná	
klimatizace	však	může	mnohé	změnit.	„Ve	spolupráci	
s	firmou	Janka	Engineering	s.r.o.	jsme	vyvinuli	novou	kli-
matizační	jednotku	pro	salón	cestujících,“	říká	jednatel	
společnosti	Technické	služby	BAHOZA	s.r.o.	Jiří	Barnet.

Jak byly prostory pro cestující v tramvaji 
klimatizovány v minulosti? 
	 Tramvaje	byly	před	válkou	otevřené,	cestou	nabíraly	
čerstvý	vzduch	otevřenými	dveřmi.	Situace	se	od	té	doby	
samozřejmě	výrazně	změnila.	Po	válce	se	vozidla	uza-
vřela,	začala	se	vytápět	a	větrání	zajišťovala	velká	okna.	
Následně	se	začaly	používat	 střešní	náporové	větráky	
a	střešní	klapky.	Zaváděním	nízkopodlažních	vozidel	se	
objevují	první	větrací	kontejnery	a	klimatizační	jednotky,	
které	umožňují	recirkulaci	vzduchu.

Využívá se větrání a chlazení jen pro řidiče 
nebo i pro cestující? 

	 Kabiny	řidičů	se	klimatizují	již	delší	dobu.	Naše	firma	
například	vyvinula	klimatizaci,	která	se	používá	na	mo-
dernizovaných	vozech	KT8D5	v	Praze.	Systém	zajišťuje,	
že	řidič	není	přímo	ofukován	chladným	proudem	vzdu-
chu,	ale	vytvoří	se	kolem	něho	jakási	chladná	bublina.	
V	současnosti	v	České	republice	nemá	žádná	tramvaj	
klimatizovaný	 salón	pro	cestující,	přestože	v	 zahraničí	
je	to	již	zcela	běžné.

Čím se lišíte 
od konkurence?

	 Naše	řešení	vždy	přizpůsobujeme	konkrétnímu	typu	
vozidla.	Snažíme	se	minimalizovat	konstrukční	zásahy	
a	nabídnout	ucelený	automatizovaný	systém.

Naše	nová	klimatizační	 jednotka	pro	 salón	 cestu-
jících	 s	 typovým	 označením	 KLMT-15	 002	 topí,větrá	
a	 chladí.	 První	 vozidlo	15T	ForCity	 z	produkce	Škoda	
Transportation	s	touto	klimatizací	vyjede	v	letních	měsí-
cích	tohoto	roku.	Věříme,	že	cestující	budou	spokojeni.	

www.bahoza.cz

 modernizace

inzerce

Město jako takové je živý organismus, který se ne-
ustále	 rozvíjí	 a	 přetváří.	Tento	 proces	 se	 neděje	 v	 jed-
notkách	 týdnů	 ani	 roků,	 ale	 desítkách	 a	 stovkách	 let.	
V	současné	době	prochází	městem	v	severojižním	směru	
dvě	železniční	tratě,	které	zde	vytváří	zcela	zřetelné	ba-
riéry.	Rekonstrukce	nádraží	v	nové	poloze	umožní	jednu	
z	 těchto	 bariér	 odstranit	 a	 rozšířit	 historické	 centrum	
města	 o	 moderní	 část.	 Současně	 s	 tím	 by	 bylo	 možné	
opuštěné	prostory	využít	pro	volnočasové	aktivity.	S	tím	
vším	je	počítáno	v	územním	plánu	města,	jenž	tvoří	vizi	
jeho	dalšího	rozvoje.

Dalším	aspektem	rekonstrukce	je	určitá	nadčasovost	
návrhu,	který	se	dokáže	přizpůsobit	moderním	trendům.	
Pokud	si	představíme	rekonstrukci	nádraží	ve	stávajícím	

místě,	jsme	již	značně	omezeni	malým	prostorem	ohrani-
čeným	na	jedné	straně	historickým	centrem	a	na	straně	
druhé	obchodním	domem	Tesco.	Obě	 tyto	bariéry	nám	
neumožňují	provést	rekonstrukci	v	parametrech	požado-
vaných	pro	21.	stolení.	

Důležitým	hlediskem,	o	kterém	 se	moc	nehovoří,	 či	
spíše	je	využíván	jako	protiargument	ve	zcela	jiných	sou-
vislostech,	je	problematika	životního	prostředí.

V	 případě	 rekonstrukce	 stávajícího	 nádraží	 by	 bylo	
nutné	zde	zachovat	alespoň	omezený	provoz	po	dobu	ně-
kolika	let	v	závislosti	na	dostupných	investičních	prostřed-
cích.	Došlo	by	k	výraznému	zhoršení	životního	prostředí,	
zejména	pokud	jde	o	hluk,	vibrace	a	prašnost.	Neustálé	
objížďky	a	mnoho	provizorních	přístupových	cest	by	ztě-

žovaly	přístup	cestujících	k	nádraží	a	obtěžovaly	Brňany.	
Ve	vlastním	železničním	provozu	by	došlo	k	zásadnímu	
narušení	systému	integrované	dopravy.	Osobní	železniční	
doprava	by	musela	být	z	části	nahrazena	autobusovou,	
pro	 jejíž	 stanoviště	 nejsou	 u	 budovy	 nádraží	 vhodné	
prostory.

HRomAdNá dopRAvA  
NAHRAzuje oSobNí

Pokud	 budeme	 vycházet	 z	 moderních	 trendů,	 kdy	
se	upřednostňuje	ekologičtější	hromadná	doprava	před	
individuální	osobní	dopravou	do	center	měst,	je	stávající	
poloha	nádraží	v	omezeném	prostoru	v	blízkosti	středu	
města	zcela	nevhodná.	Nová	poloha	nádraží	nabízí	kom-
fortnější	propojení	autobusové	a	železniční	dopravy,	kdy	
je	 uvažováno	 s	 autobusovým	 terminálem	 přímo	 pod	
vlastním	 nádražím.	 Je	 zde	 i	 dostatečná	 kapacita	 pro	
parkování	osobních	aut.

Citlivá	je	rovněž	otázka	investičních	nákladů	na	takto	
rozsáhlý	projekt.	Specifikem	staveb	železniční	infrastruktu-
ry	v	rámci	fungující	sítě	tratí	a	stanic	jsou	značné	finanční	
náklady	na	zajištění	tzv.	„provizorních	stavů“,	které	za-
chovají	funkční	a	bezpečný	provoz	po	celou	dobu	realiza-
ce	stavby.	V	praxi	tyto	náklady	mohou	výstavbu	prodražit	
až	o	několik	desítek	procent.	Oproti	tomu	nádraží	v	nové	
poloze	je stavbou,	která	nevyžaduje	téměř	žádné	provizor-
ní	stavy.	Z	hlediska	životního	prostředí	a	vazeb	na	okolí	je	
tak	daleko	šetrnější	a	finančně	podstatně	levnější.

Pokud	má	být	město	Brno	i	v	budoucnu	vnímáno	jako	
křižovatka	 železničních	 tratí,	 je	 nutné	 s	 touto	 patovou	
situací	 začít	 něco	dělat.	 Reálně	hrozí,	 že	 projekt	 přijde	
o	finanční	prostředky	z	 fondů	EU,	případně	bude	 jejich	
množství	omezeno.	Dalším	nezanedbatelným	problémem	
je	zastaralost	stávajícího	zařízení,	které	v	mnoha	přípa-
dech	 již	 přesluhuje.	 Pokud	 nebude	 o	 podobě	 nádraží	
brzy	 rozhodnuto,	 bude	 nutné	 vložit	 nemalé	 prostředky	
do	udržení	alespoň	stávajícího	stavu	železniční	infrastruk-
tury	a	město	Brno	se	tak	bude	muset	obejít	bez	nového	
nádraží	na	dlouho	dobu.

Nezbývá	než	doufat,	že	zvítězí	zdravý	rozum	a	v	Brně	
vznikne	nádraží,	které	bude	vizitkou	města,	tak	jako	nová	
nádraží	v	Berlíně	a	ve	Vídni.	

Ing.	RADOMíR	HANáK
SUDOP	BRNO,	spol.	s	r.	o.

Nové	nádraží	očima	architekta

Přesun	vlakového	nádraží	v	Brně	do	nového	jižního	centra.	Živé	téma	v	mrtvém	bodě	
zASTáNci i odpůRci přeSuNu 
vlAkovéHo NádRAží v bRNě 
STále vedou diSkuzi, kTeRá 

Nemá koNce. přípRAvA 
RekoNSTRukce Se TAk STále 

odkládá.
Článků	 zabývajících	 se	 problematikou	 brněnského	

nádraží	 bylo	 za	 poslední	 roky	 vydáno	 velké	 množství.	
Převažují	mezi	nimi	ty,	které	upřednostňují	polohu	starého	
nádraží.	Přestože	reprezentují	menšinu,	přetrvává	díky	nim	
příprava	rekonstrukce	nádraží	na	mrtvém	bodě.	

Návrh	na	rekonstrukci	brněnského	nádraží	v	místě,	pro	
kterou	byla	zpracována	dokumentace	pro	vydání	územní-
ho	rozhodnutí	a	zahájeny	práce	na	projektu	stavby,	nebyl	
nahodilým	projektem	jednotlivců,	kteří	si	chtěli	prosadit	
své	 soukromé	 zájmy.	Výběru	 dané	 polohy	 předcházela	
několikaletá	práce	na	podrobných	studiích,	v	rámci	kte-
rých	 odborníci	 na	 dopravní	 problematiku,	 urbanismus	
a	ekonomiku	porovnávali	 více	než	20	možných	variant	
polohy	nádraží.

Z	 těchto	 posudků	 vyšla	 nejlépe	 varianta	 navrhující	
umístit	 rekonstruované	 nádraží	 v	 místě	 dnešního	 ná-
kladního	 nádraží	 v	 katastru	 Trnitá.	 Pro	 prezentaci	 to-
hoto	návrhu	se	vžil	termín	„odsunutá	poloha	nádraží“,	
který	byl	obratně	využit	odpůrci,	kteří	projekt	veřejnosti	
popisovali	 jako	 zcela	 nevhodný.	 Zdůrazňovali,	 že	 ná-
draží	 bude	 odsunuto	 na	 periferii	 města	 bez	 kvalitního	
napojení	 na	 hromadnou	 dopravu.	 Na	 podporu	 svých	
argumentů	 představila	 koalice	 Nádraží	 v	 Centru	 (NvC)	
svoji	 vizi	 moderního	 nádraží	 v	 centru.	 Projekt	 propa-
govaný	 NvC	 je	 však	 pouze	 jednou	 z	 možných	 variant	
řešení	 rekonstrukce	 brněnského	 nádraží,	 která	 navíc	
není	rozpracována	do	technických	detailů,	jež	by	umož-
nily	 posouzení	 z	 hlediska	 technického,	 urbanistického,		
ekonomického	atd.

Nová modeRNí  
čáST bRNA

Návrh	rekonstrukce	nádraží	na	novém	místě	byl	veden	
snahou	 umožnit	 městu	 budoucí	 rozvoj,	 přizpůsobit	 se	
moderním	trendům	hromadné	dopravy	cestujících	a	v	ne-
poslední	řadě	s	ohledem	na	dopady	na	životní	prostředí.

dopravní podniky obnovují své parky

Nákupy NovýcH i opRAvy 
STávAjícícH vozidel Si vyžádAly 

stovky milionů korun.

roman müller

Morava	 –	V	 minulých	 letech	 utratily	 dopravní	 podniky	
v	Brně,	Olomouci,	Zlíně	a	Jihlavě	stovky	milionů	korun	za	nová	
vozidla.	 Nákup	 dalších	 tramvají,	 autobusů	 a	 trolejbusů	 je	
plánován	i	pro	letošní	rok.	Výjimkou	je	Jihlava.	Další	miliony	
korun	si	každoročně	vyžádají	opravy.

Nejstaršími	 vozidly	 v	 městské	 hromadné	 dopravě	 jsou	
tramvaje,	které	ze	sledovaných	měst	provozují	pouze	v	Brně	
a	Olomouci.	V	Brně	je	průměrné	stáří	tramvají	17	let	(zapo-
čítány	jsou	i	vozy	po	rekonstrukci),	v	Olomouci	je	to	dokonce	
necelých	22	let.	„V	Brně	se	průměrný	věk	tramvají	zvyšuje,	
což	 je	 dáno	 velkým	 počtem	 vozů,“	 uvedla	 tisková	 mluvčí	
brněnského	dopravního	podniku	Linda	Škrancová.	

V	letošním	roce	obě	města	plánují	nákup	i	modernizaci	
tramvají.	 Brněnský	 dopravní	 podnik	 investuje	 sto	 milionů	
korun	do	čtyř	vozů	typu	Vario.	Dvě	tramvaje	typu	KT8	budou	

modernizovány,	do	nich	bude	vložen	nízkopodlažní	článek.	
Podle	informací	Lindy	Škrancové	si	tato	modernizace	vyžádá	
přibližně	26	milionů	korun.	

Olomoucký	dopravní	podnik	se	již	rozhodl	nakoupit	dvě	
tramvaje	typu	Vario.	„Soutěžit	se	bude	i	o	14	tramvají	na	no-
vou	trať.	Tři	vozy	čeká	modernizace,“	prozradil	Václav	Schaffer	
z	Dopravního	podniku	města	Olomouc.			

Nákupy  
i RekoNSTRukce

Trolejbusy	se	můžete	svézt	v	Brně,	Zlíně	a	Jihlavě.	Průměr-
né	stáří	trolejbusů	je	v	Brně	14	let.	Téměř	nové	trolejbusy	mají	
v	Jihlavě.	Zdejší	dopravní	podnik	totiž	nakoupil	v	letech	2009	
až	 2011	 celkem	23	nových	 trolejbusů	 Škoda	26	TR.	Dnes	
má	jihlavský	dopravní	podnik	celkem	32	trolejbusů	a	jejich	
průměrné	stáří	je	díky	novým	investicím	pouhých	2,3	let.	To	
je	také	důvod,	proč	v	letošním	roce	o	nákupu	dalších	vozi-
del	neuvažují.	Naopak	v	Brně	a	Zlíně	je	rozšíření	vozového	
parku	aktuálním	tématem.	V	Brně	plánují	nakoupit	použité	
trolejbusy	 z	 některého	 města,	 kde	 je	 trolejbusová	 doprava	
provozována.	I	ve	Zlíně	mají	připravenou	zakázku	na	nákup	

25	nových	vozidel.	Autobusy	provozují	dopravní	
podniky	v	Brně,	Olomouci,	Zlíně	i	Jihlavě.	Nej-
novější	 vozidla	 mají	 v	 Brně:	 v	 průměru	 mají	
pět	 let.	V	 Jihlavě	 je	průměrné	 stáří	 autobu-
sů	6,6	 let.	 „V	Olomouci	 je	 průměr	7,7	 let.	
U	autobusů	značky	Karosa	je	to	11,5	roků	
a	u	Solarisů	něco	málo	přes	pět	let,“	doplnil	
Václav	Schaffer.	

V	Brně	budou	pořizovat	20	autobusů	
formou	 dlouhodobého	 pronájmu.	 Cena	

bude	 předmětem	 výběrového	 řízení.	 Ve	 Zlíně	
letos	nakoupí	pět	nových	autobusů	Solaris	(4x	SU	12	a	1x	
SU	18).	V	 roce	2013	bude	pořízeno	dalších	pět	autobusů.	
Šest	nových	vozidel	přibude	i	v	garážích	Dopravní	společnosti	
Zlín-Otrokovice.	 Jihlava	 o	 rozšíření	 vozového	 parku	 zatím	
neuvažuje.

S	 provozem	 vozidel	 městské	 hromadné	 dopravy	 jsou	
spojeny	i	nemalé	výdaje	na	opravy.	

iNveSTice 
do opRAv

Například	 v	Brně,	 kde	 vozy	opravují	 ve	 svých	 vlastních	
dílnách	do	rekonstrukce	 investují	mezi	150	až	170	miliony	
korun	 ročně.	 Na	 vozidlech	 se	 opravuje	 téměř	 vše.	 Záleží	
na	jejich	stavu,	typu,	kde	bylo	vyrobeno,	stáří,	počtu	ujetých	
kilometrů…	

„Některá,	 zejména	 starší	 vozidla,	 potřebují	 větší	 zásah	
ze	 strany	 karoserie.	 U	 jiných	 vozidel,	 kde	 se	 provádí	 třeba	
rekonstrukce,	se	musí	pracovat	na	všech	jeho	částech.	Novější	
vozidla	 zatím	nepotřebují	 takové	 zásahy	na	karoserii	nebo	
interiéru,	 ale	 o	 to	 jsou	 náročnější	 údržby	 z	 hlediska	 jejich	
elektro	výzbroje	a	brzdového	systému.	Celkově	lze	ale	kon-
statovat,	že	každá	část	vozidla	projde	minimálně	kontrolou	
a	podle	stavu	jednotlivých	částí	se	rozhoduje	o	jejich	opravě.	
Každý	typ	vozidla	má	navíc	své	doporučené	postupy	oprav	
podle	 ujetých	 kilometrů	 podle	 výrobce,“	 upřesnila	 Linda		
Škrancová.

V	Jihlavě	jsou	roční	náklady	na	údržbu	a	opravy	vozidel	
18,6	 milionu	 korun.	 Nejčastěji	 se	 opravuje	 motorová	 část	
a	elektroinstalace.	

Průběžnou	obnovou	procházejí	 i	 vozidla	Dopravní	 spo-
lečnosti	Zlín-Otrokovice.	Dílenské	zázemí	místního	vozového	
depa	je	na	vysoké	úrovni,	proto	jsou	ve	Zlíně	schopni	zajistit	
všechny	typy	oprav.	„Generální	opravy	trolejbusů	zajišťujeme	
i	pro	externí	zákazníky	z	dalších	dopravních	podniků	v	Česku	
i	na	Slovensku,“	doplnil	ředitel	společnosti	Josef	Kocháň.

speCIÁL

Bezpečnost

v	městské	dopravě

FOTO:	DPMB
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Jednotný systém varování v  Česku 
provozuje a  zabezpečuje ministerstvo 
vnitra. Konkrétně generální ředitelství 
Hasičského záchranného sboru ČR 
(HZS ČR). Systém tvoří v  první řadě 
síť poplachových sirén, které se starají 
o  bezprostřední varování obyvatelstva. 
Dále pak soustava vyrozumívacích cen-
ter, soustava dálkového a místního vy-
rozumění. 

jednoTný SySTém

Na území krajů jsou všechny prvky 
řízeny prostřednictvím Jednotného sys-
tému varování a  vyrozumění (JSVV). 
Tento systém funguje v  celé České re-
publice. Umožňuje dálkové ovládání 
elektrických rotačních a elektronických 
sirén a  začleněných obecních rozhla-
sů v  plném rozsahu jejich provozních 
možností (včetně tísňových informací) 
a také posílat upozornění na pagery. 

„Předat tísňovou informaci jsou po-
vinny na  žádost Krajského operačního 
a  informačního střediska HZS kraje 
nebo příslušného orgánu krizového ří-
zení i  hromadné informační prostřed-
ky,“ doplňuje Antonín Kremlička z kraj-
ského ředitelství HZS Jihomoravského 
kraje.

K  varování se využívají sirény. Jak 
klasické rotační (elektromechanické), 
tak elektronické (často nazývané jako 
„mluvící“). Elektronická siréna umož-
ňuje mimo elektronického generování 
varovného signálu také šíření verbálních 
informací z vlastní paměti, prostřednic-
tvím mikrofonu, připravených nahrávek 
i reprodukcí předvolené rozhlasové sta-
nice. Nejrozšířenější jsou však i  nadále 
klasické rotační systémy. 

povodně nebo přívalové deště. Časté 
je ohrožení v provozech, které skladují 
nebezpečné látky, jež v  případě havá-
rií mohou uniknout do okolí. Jedná se 
například o  chemické provozy, zimní 
stadiony či skladiště plynů,“ vysvětluje 
Martin Štrublík z  HZS Moravskoslez-
ského kraje.

Jednotný systém varování a  infor-
mování v  rámci celé ČR lze ovládat 
z  operačního a  informačního střediska 
generálního ředitelství HZS ČR. Tuto 
funkci může převzít Operační a  infor-
mační středisko HZS každého kraje. 
Dokonce i  obec může ovládat koncové 
prvky varování. „Systémy je možné po-
chopitelně spouštět v místě samotném, to 
provádí například starostové obcí nebo 
určení pracovníci obce, případně stráž-
níci městské policie,“ říká tiskový mluvčí 
HZS Zlínského kraje Ivo Mitáček. 

Systém je v trvalé pohotovosti. Provo-
zuschopnost koncových prvků varování 
je prověřována zpravidla každou první 
středu v měsíci, kdy se na celém území 
České republiky rozezní na  140  vteřin 
signál „zkouška sirén“.

Ministerstvo vnitra a generální ředi-
telství HZS ČR vydalo a pravidelně aktu-
alizuje technické požadavky na koncové 
prvky varování připojované do Jednot-
ného systému varování a  informování. 
Ty obsahují seznam koncových prv-
ků varování s  uvedením typu zařízení 
a  jeho výrobce, které byly schváleny 
k připojení do JSVI. 

„Na trhu je mnoho firem, které jsou 
schopny dodat různé typy varovacích 
prostředků a systémů, ale každé zařízení 
musí splňovat vydané technické pod-
mínky. Důvod je prostý. Všechna zaří-
zení musí splňovat stanovený standard 
jak po technické, tak i provozní stránce,“ 

popsal Jaroslav Černý, ředitel odboru 
ochrany obyvatelstva a krizového řízení 
z  HZS Olomouckého kraje. V  krajích 
po  celé Moravě se nejčastěji využívají 
výrobky firem Hörmann, Maestro nebo 
Sircom. „Ve Zlínském kraji to jsou napří-
klad firmy Satturn Holešov, Empemont 
Valašské Meziříčí nebo servis firmy Ha-
ricom,“ sdělil Ivo Mitáček.

InoVACe zÁVISí 
nA doSTATKU penĚz

Do budoucna se v této oblasti počítá 
s mnoha změnami a novinkami. Připra-
vuje se postupné nahrazování rotačních 
sirén moderními prvky. Na žádost mno-
ha samospráv jsou připraveny verbální 
informace upozorňující na  akustickou 
zkoušku sirén v předstihu několika mi-
nut. Lze využít i  cizojazyčné nahrávky. 
Touto vlastností jsou vybaveny všechny 
nově budované koncové prvky varování. 
U  stávajících dochází k  postupné mo-
dernizaci podle finančních možností.

Snahy o  rychlejší výměnu narážejí 
právě na  nedostatek peněz. V  součas-
nosti se proto modernizuje především 
na územích ohrožených povodněmi. Pro 
tyto účely lze také využít dotací Evropské 
unie. Konkrétně se jedná o dotace z Ope-
račního programu Životní prostředí. 

„HZS Moravskoslezského kraje při-
pravil dva projekty na  dostavbu a  mo-
dernizaci JSVV. Postupně by mělo být 
instalováno 92, respektive v  druhém 
projektu 37 elektronických sirén a bude 
zakoupeno 18 mobilních elektronických 
sirén. Stejného dotačního titulu využívají 
i  obce a  města pro výstavbu převážně 
obecních rozhlasů,“ říká Martin Štrublík.

TOMáŠ POHANKA

Systémy varovaní a vyrozumění obyvatel jsou dostatečně propracované

Bohumínská elektronická služba E-info informuje o novinkách a varuje před nebezpečím téměř dva 
tisíce lidí. Krizové zpravodajství bylo naposled využito během povodní před pár lety.

Občané  kamery ve městech chtějí. Požadavky na jejich rozmístění dokonce přesahují možnosti policie, která nemá dostatek lidí pro 
sledování monitorů v dispečinku.

pro šíření varovného signálu, avšak při 
šíření mluveného slova jsou výhodněj-
ší. Právě pro tuto vlastnost jsou MIS 
preferovány řadou starostů obcí. Jsou 
využívány nejen pro účely varování, ale 
i v běžném životě obce pro informování 
obyvatelstva o aktuálním dění.

SySTém je nejVíCe 
VyUŽíVÁn pŘI poVodníCH

„Systém varování je využíván pro 
zmobilizování obyvatelstva v případech 
ohrožení, která vznikají působením ne-
příznivých přírodních vlivů, jako jsou 

„V  Kraji Vysočina jsou jako konco-
vé prvky varování využívány především 
elektrické rotační sirény, kterých máme 
šest set třicet kusů, v menší míře místní 
informační systémy nebo-li obecní roz-
hlasy, kterých je devětatřicet, a jedenáct 
elektronických sirén,“ sdělil Roman Pa-
rita z HZS Kraje Vysočina.

Vlastnostem elektronických sirén 
se přibližují místní informační systé-
my (MIS). Lze je přirovnat k  obecním 
rozhlasům s vlastnostmi elektronických 
sirén. Umí tedy generovat varovný signál 
i  odbavovat mluvené slovo výše uve-
denými způsoby. Oproti elektronickým 
sirénám mají MIS menší akustický tlak 

Kamerové systémy využívají města především 
na frekventovaných a rizikových místech

od dRUHé poLoVIny 
90. LeT VyUŽíVÁ VĚTŠInA 

čeSKýCH I moRAVSKýCH 
mĚST KAmeRoVé SySTémy. 

SLoŽKy POLICIE A ORGÁNY 
VEŘEJNÉ MOCI díKy nIm 

moHoU Lépe DOHLÉDNOUT 
NA BEZPEČNOST UVnITŘ 

mĚST. 

Tomáš Pohanka

Vyšší bezpečnost i  úspěšnost zásahů 
proti pachatelům přestupků či trestné 
činnosti. Městské kamerové systémy do-
hlíží na své obyvatele hlavně na rušných 
či nebezpečných místech – nádražích, 
ve středu měst nebo v podchodech. 

„Logika rozložení jednotlivých ka-
mer vychází z tzv. polygonu viditelnosti. 
V praxi to znamená, že na sebe kamery 
plynule navazují. Vytvoří se tak zóna, kte-
rá je pokryta kamerami. Ve Zlíně máme 
kamerovým systémem pokryty i všechny 
vjezdy a výjezdy z města,“ vysvětluje ředi-
tel městské policie Zlín Milan Kladníček.

Díky kamerovému systému je také 
možné kontrolovat silniční provoz a pře-
stupky neukázněných řidičů okamžitě 
řešit. Stejně tak může systém působit jako 
rychlý monitorovací prostředek v přípa-
dě vzniku mimořádných událostí, jako 
jsou povodně, rozsáhlé požáry či velké 
dopravní nehody. 

Na  tom, zda bude v  dané lokalitě 
umístěna bezpečnostní kamera, se mohou 
podílet i  samotní občané, ale nejen oni. 
„Výběr lokality probíhá určitým vyhodno-
cením informací z několika zdrojů. Před-
ně z poznatků vedoucích útvarů městské 
policie a Policie ČR. Své požadavky vznáší 
i  představitelé městských částí a  obyva-
telé města. Na  základě těchto údajů pak 
umisťujeme kamery, které mají zvýšit do-

hled nad vybranými lokalitami,“ říká Petr 
Fleissig z brněnské městské policie. 

poŽAdAVKy  
občAnů

Instalování nových kamer má dvě zá-
sadní omezení. Prvním je finanční nároč-
nost, druhým pak fyzický dohled nad ka-
merami. Městská policie si málokde může 
dovolit posadit větší množství svých pří-
slušníků před monitory v dispečinku, aby 

každodenně sledovali dění ve městě pro-
střednictvím kamer. „Požadavky občanů 
na rozmístění kamer ve městě jsou mno-
hem vyšší než naše možnosti. Musíme 
se snažit najít rozumný kompromis,“ je 
přesvědčen Aleš Toman z městské policie 
v Ostravě.

Monitorované veřejné prostranství 
musí být označeno tak, aby občané měs-
ta a jeho návštěvníci byli informováni, že 
jsou pod nepřetržitým dohledem kamer 
městské policie. Při rozmisťování kamer 
je také nezbytné myslet na  dodržování 

základních práv. Důležité je především 
právo na ochranu soukromí. 

„U  kamer je nepřetržitě operátor, 
který s  živým obrazem pracuje a  snaží 
se odhalit protiprávní jednání. Zpětné 
vyhodnocení probíhá pouze v případě žá-
dosti Policie ČR či orgánů veřejné moci,“ 
vysvětlil zástupce ředitele městské policie 
v Jihlavě Stanislav Maštera.

poSTUpnÁ  
dIgITALIzACe

Záznamy z kamerového systému tedy 
městská policie nevyhodnocuje. Ze zá-
kona má totiž povinnost veškeré doku-
menty postupně odevzdávat Policii ČR. 
Kamerový systém je pak využíván propo-
jenými dispečinky jednotlivých orgánů, 
které spolu v případě potřeby spolupra-
cují. Vzhledem k  tomu, že digitalizace 
postupuje i v oblasti městských kamero-
vých systémů, dochází k postupné výmě-
ně starých analogových systémů a jejich 
nahrazení digitálními. Nová technika je 
instalována přednostně v nově rekonstru-
ovaných částech měst. 

V  Brně dokonce plánují vybudování 
nového centrálního dohledového praco-
viště. „Důvod je prostý. Co nejefektivněj-
ší fyzický dohled nad kamerami, který 
umožní rychlé řešení vzniklých situací. 
Operátor, který zjistí narušení pořádku, 
jej okamžitě nahlásí a hlídka se v krátké 
době na místě postará o nápravu,“ popi-
suje Petr Fleissig.

Praxe minimálně posledních patnácti 
let dokázala, že se realizované městské 
kamerové dohlížecí systémy v  krátké 
době postupně staly nedílnou součástí 
prostředků městské i  státní policie pro 
včasné odhalení a následné vyhodnocení 
trestných činů. Přesto je však nelze ozna-
čit za nejjednodušší a samospasitelný ná-
stroj v  boji s  kriminalitou. „Kamerový 
systém není všelék na bezpečnost. Záleží 
na tom, kdo a jak s ním pracuje,“ dodává 
Milan Kladníček.

)) zajímavost

 počet instalovaných kamerových 
systémů v posledních letech prudce 
roste

 lidé mají právo vědět 
kdo, kdy a jakým způsobem je 
monitoruje

 v případě podezření z porušení práv 
mají občané právo žádat o vysvětlení 
nebo poskytnutí záznamu 
provozovatele
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Záštitu nad konferencí převzali JUDr. Michal Hašek, 
hejtman Jihomoravského kraje a Bc. Roman Onderka, 
MBA, primátor statutárního města Brna.
Pořadatelé: partneři centrope
Management: Agentura centrope
Jednacími jazyky konference jsou čeština,  
maďarština, němčina a slovenština; simultánní  
tlumočení zajištěno.
Účast na konferenci je zdarma. Podrobný program a 
registrační formulář najdete na www.centrope.com.

Knowledge Region 
centrope
21. května 2012, 14:00 – 17:30
MUNI Campus Brno 
Česká republika

Přijďte se seznámit s 
prvním českým autonom-
ním robotem Advee!

Konference Education Meets Research & Innovation 
je pro zájmové skupiny z oblasti vědy a výzkumu jedi-
nečnou příležitostí k diskusi budoucnosti přeshraničního 
znalostního regionu centrope.

• Které formy vzájemné spolupráce mohou zvýšit  
 konkurenceschopnost, výkonnost a atraktivitu univerzit 
 v regionu?

• Jak zlepšit transfer know-how mezi výzkumem 
 a praxí? Jak podpořit inovace v podnikání a jak 
 pomoci růstu přeshraničních technologických 
 a výzkumných klastrů?

• Jak propojit vyšší vzdělávání s potřebami a požadavky  
 mezinárodního trhu práce na absolventy?

• Jak propagovat v mezinárodním měřítku inovativní   
 region orientovaný na výzkum?

Na konferenci vystoupí se svým příspěvkem pan Petr 
Fiala, prorektor Masarykovy univerzity, Jean Severijns 
z přeshraničního regionu Eindhoven-Leuven-Aachen  
a pan Rudolf Haňka z University of Cambridge, Velká 
Británie. Pozvání do panelové diskuse přijali přední 
odborníci z oblasti transferu technologií a to jak z aka-
demické, tak z podnikové sféry z Rakouska, Maďarska, 
Slovenska a České Republiky. 

Přijďte se zapojit do diskuse o budoucnosti  
znalostního regionu centrope!

Education Meets Research & Innovation

meet innovation. meet centrope.

www.centrope.com

INZERCE

MINULÉ VEDENÍ MĚSTA ZNOJMA 
HOSPODAŘILO NEPRŮHLEDNĚ. 

ALESPOŇ PODLE NOVÉHO VEDENÍ, 
KTERÉ SE ROZHODLO DĚLAT 

KOMUNÁLNÍ POLITIKU JINAK. 
STAROSTA ZNOJMA VLASTIMIL 

GABRHEL NÁM PŘEDSTAVIL 
PROJEKT OTEVŘENÉ RADNICE 
I DALŠÍ PLÁNOVANÉ PROJEKTY, 

JAKO JE VÝSTAVBA DOMU 
PRO SENIORY ČI REGENERACE 

PŘÍMĚTICKÉHO SÍDLIŠTĚ. NA ŘADU 
PŘIŠLA I OTÁZKA ZAMĚSTNANOSTI. 

Roman Müller 

Aktivním politikem se Vlastimil Gabrhel 
(ČSSD) stal až při nástupu na post starosty. Po ko-
munálních volbách v  roce 2010 se stal členem 
znojemské městské rady. V  září minulého roku 
po dohodě s koaličními partnery nahradil ve funkci 
starosty Zbyška Kaššaie, který ze zdravotních dů-
vodů rezignoval. 

Na co jste se zaměřil poté, co jste usedl do čela 
radnice?

Poté, co sociální demokracie s koaličními part-
nery převzala vedení města, jsme se museli zaměřit 
na  stabilizaci městských � nancí. Finanční zdraví 
Znojma bylo velmi chatrné. Zároveň jsme se samo-
zřejmě snažili zjistit, kam všechny ty peníze zmi-
zely. Proto ČSSD iniciovala právní a  ekonomický 
audit ke zjištění, jakým způsobem bylo nakládáno 
s veřejnými prostředky v oblasti investic a chodu 
města za minulého vedení.

Co audit ukázal? 
Audit pro nás byl východiskem k realizaci pro-

jektu otevřené radnice. Tím nemyslím pouhé vy-
tvoření směrnic, ale skutečné zpřístupnění infor-
mací o  chodu města občanům Znojma. Pro tuto 
cestu jsme se rozhodli, abychom lidem ukázali, že 
momentální stav radnice je diametrálně odlišný 
od  stavu z  podzimu roku 2010, kdy sem přijela 
policie a začala zatýkat některé představitele města. 
Chtěli jsme očistit tvář radnice a dokázat lidem, že 

to jde dělat i jinak. Podařilo se nám vytvořit určitou 
kostru, kterou postupně obalujeme svaly. Stěžejním 
je zcela nově vytvořená směrnice pro zadávání 
veřejných zakázek. 

Začali jsme se zabývat i dalším nástrojem – elek-
tronickými aukcemi. Tím se nám už podařilo v ně-
kterých aukcích ušetřit až 30 % nákladů. K úsporám 
jsme byli nuceni sáhnout proto, aby nám zbyly 
� nanční prostředky na  dokončení probíhajících 
projektů i na další rozvoj města.

projekt, který také vznikl za minulého vedení, jsme 
plně podpořili, protože půjde především o lákadlo 
pro návštěvníky, kteří se nebojí hůře přístupných 
míst v  podzemí města. Celkem budou zpřístup-
něny tři nové trasy. Plánujeme dvě etapy výstavby. 
S pracemi chceme začít v květnu. Druhá etapa bude 
dokončena v příštím roce. 

A co výstavba domova pro seniory?
V tomto případě bych neříkal, že pouze pokra-

čujeme v projektu našich předchůdců. Ten projekt 
totiž skončil u  ledu a  prakticky vůbec nezačal. 
Teprve současnému vedení města se ho podařilo 
začít realizovat. S  výstavbou nové budovy jsme 
začali v minulém roce. Celková částka na výstavbu 
přesahuje hranici sto milionů korun. K  dispozici 
bude objekt s 99 lůžky. V současné době jednáme 
s  Jihomoravským krajem, zda bychom nezískali 
určitou podporu na vybavení. I když se to možná 
nezdá, necelá stovka lůžek v sobě skrývá zařízení 
za více než deset milionů korun. 

TÉMĚŘ STO LŮŽEK 
PRO SENIORY

Obdobným projektem jako domov pro seniory 
tady byl projekt revitalizace Gránického údolí, které 
se udržovalo v zakonzervovaném stavu. Jak napsal 
jeden místní deník, vrátili jsme se i do plic města 
Znojma – do Gránického údolí. Jde o krásné místo 
k relaxaci, které bylo městem dlouhou dobu opomí-
jeno. Chceme investovat především do nedostateč-
ného městského mobiliáře. Jednáme také s majiteli 
Spáleného mlýna o  vybudování veřejných toalet 
a  zaměříme se i  na  údržbové práce zanedbaných 
místních toků. 

Pokračujeme také v  zateplování mateřských 
a základních škol. Díky obnovení dotačních titulů 
se nám daří v této oblasti dále investovat. Podařilo 
se nám předpřipravit všechny projekty. V zimním 
období jsme ve výběrových řízeních vybrali part-
nery pro provedení energetických auditů a dalších 
prací, tak abychom měli připraveny podklady k žá-
dostem o získání dotačních titulů. V příštím roce se 
určitě soustředíme na udržení dotačních prostřed-
ků, abychom zvýšili komfort provozu mateřských 
a základních škol. 

Průběžně opravujeme i Znojemský hrad a rádi 
bychom také pokračovali v obnově hlavního jádra 
městské památkové rekonstrukce. 

Co vaše vlastní projekty?
Našim největším projektem je v  tuto chvíli 

projekt s  názvem Klíč 2018. Jedná se o  projekt 
privatizace městských bytů nájemníkům. Znojmo 
je jedním z  posledních měst v  České republice, 
které spravuje obří bytový fond. Bohužel vzhledem 
k výši nájmů, které byly jedny z nejnižších v zemi, 
městský bytový fond zastaral a chyběly prostředky 
k jeho modernizaci. Už před volbami jsme dekla-
rovali, že pokud nám voliči dají svůj hlas, budeme 
prosazovat odprodej bytů nájemníkům před masiv-
ním zvyšováním nájemného. V současné době po-
malu končíme s přípravnou fází projektu a ve dru-
hé polovině roku 2012 začneme byty nájemníkům 
opravdu prodávat.

Jaké jsou největší aktuální problémy města?
Jednoznačně zaměstnanost. Toto téma jsme jako 

sociální demokraté zdůrazňovali už v období voleb 
a snažíme se, aby nezůstalo pouze u slibů. Momen-
tálně vyjednáváme s velkými společnostmi o mož-
ném vzniku nových pracovních míst. Snažíme se 
co nejvíce podpořit podniky, které cítí ve Znojmě 
určitou stabilizaci. V současné době například jed-
náme o rozšíření provozu společnosti Pegas. Velký 
projekt výstavby šesti nových hal má i společnost 
Haas. Jednali jsme také s  japonskou společností, 
která by si ve Znojmě ráda postavila zázemí. Na za-
čátku společnost plánuje několik desítek nových 
pracovních míst, ale výhledově by mohla tato � rma 
vytvořit až 250 pozic. 

Zaměstnanost jsme řešili i přes naši příspěvko-
vou organizaci Městské lesy Znojmo. Nechceme 
již jako v  minulosti dávat téměř výhradně práci 
� rmě z Vysočiny, ale zaměstnat naše občany, kteří 
umějí pracovat s motorovou pilou a mají zkušenos-
ti. Místní zaměstnáváme i v rámci Městské zeleně 
Znojmo. 

Většina � rem podniká v  oblasti strojírenství 
a navazujících oborech. Do budoucna bychom chtěli 
obnovit provozy, které jsou pro Znojmo typické. 
Jmenovat mohu například produkci znojemských 
okurek. Jednali jsme s několika velkými společnost-
mi, ale výhledově zatím není nikdo, kdo by tento 
produkt vrátil do Znojma. Okurkám se dnes v ome-
zené míře věnují jen menší � rmy a živnostníci.

Chtěli jsme očistit tvář radnice 
a dokázat lidem, že to jde dělat jinak

Momentálně vyjednáváme s velkými společnostmi o možném vzniku nových pracovních míst. Snažíme se co 
nejvíce podpořit podniky, které cítí ve Znojmě určitou stabilizaci. FOTO: Tomáš Škoda

)) Znojmo

 Druhé největší město Jihomoravského kraje

 Město se proslavilo výrobou nakládaných 
okurek

 Může se pochlubit nejucelenější kolekcí 
renesančních měšťanských domů v rámci 
celé České republiky, nabízí řadu chrámů 
a klášterů

 Znojmo je vstupní branou do Národního 
parku Podyjí

 Město nabízí celoročně bohatý kulturní 
program v čele s tradičním vinobraním

Které projekty se podařilo minulému vedení 
dokončit?

V komunální politice se často stává, že někte-
ré projekty přesáhnou rámec jednoho volebního 
období – jedno vedení města je začne a  druhé 
dokončí. Typickým příkladem je revitalizace pří-
mětického sídliště. Proběhla tam již regenerace 
bytových domů a my nyní zahajujeme revitalizace 
veřejného prostranství. Opraveny budou komuni-
kace, chodníky, inženýrské sítě, herní prvky v rámci 
dětských hřišť i zeleň. Jedná se o projekt za zhru-
ba 40 milionů korun, který by měl být dokončen 
v příštím roce. 

Z projektů, které minulé vedení dotáhlo do kon-
ce, mohu jmenovat například rekonstrukci Horního 
náměstí a opravu autobusového nádraží. O druhém 
z  projektů mohu říci, že se jedná sice o  správný 
projekt, ale bohužel byl dělán horkou jehlou. Vý-
sledkem je řada nepříjemností, které nyní musíme 
řešit: ať to jsou majetkově-právní vztahy s Českými 
drahami či těžko realizovatelné trojdohody. V dané 
době mohlo vedení nad těmito projekty více pouva-
žovat a především nenechat zbytečně vysoko vyšpl-
hat náklady. Bohužel vysoké náklady byly typickým 
znakem hospodaření města před rokem 2010. Proto 
se také Znojmo ocitlo před kolapsem. 

Navazujete na některé projekty minulého ve-
dení?

Pochopitelně, že řadu dobrých a  smyslupl-
ných projektů ve  stavu rozpracovanosti se snaží-
me úspěšně dokončit. To byl příklad revitalizace 
Hradebního příkopu, který jsme v  září minulého 
roku otevřeli pro veřejnost. Zajímavou investicí je 
také zpřístupnění adrenalinového podzemí. Tento 
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)) PASivní důM lze 
PoStAvit zA čtyři dny 

Zhruba šedesát tisíc návštěvníků 
mohlo na  konci dubna na  stavebních 
veletrzích sledovat živou stavbu pasivní-
ho domu. Přestože již za osm let nebude 
podle Evropské unie možné stavět jiné 
než energeticky úsporné domy, mno-
ho Čechů je stále považuje za zbytečně 
drahé a složité. Stavba pasivního domu 
na veletrhu IBF ukázala pravý opak. 

Plně funkční dům Centrum pasiv-
ního domu se svými partnery navíc 
postavilo za  pouhé čtyři dny. Hoto-
vou stavbu si nyní zájemci můžou až 
do  září prohlédnout v  Národním sta-
vebním centru v Brně. Poté půjde úspor-
ný domek během veletrhu ForArch 
do veřejné dražby za 1 korunu.

Hned během prvního dne veletrhu 
se podařilo konstrukci z  panelů NO-
VATOP částečně zaizolovat minerální 
vlnou a dokonce i nainstalovat velkofor-
mátová dřevěná okna a  vzduchotech-
niku, která se stará o  neustálý přísun 
čerstvého vzduchu. 

ÚSPoRA náklAdů 
zA tePlo

„Díky systému rekuperace tepla 
navíc vzduchotechnika pomáhá šetřit 
výdaje za  topení,“ vysvětlil Jan Bárta 
z Centra pasivního domu. Stavaři pra-
covali také s dřevovláknitou izolací, fou-
kanou celulózou a montovali konstrukci 
střešního pláště. Interiér byl vybaven 
modulovým nábytkem z vysoce kvalit-
ního umělého ratanu, který je možné 
bez problémů použít i venku. 

„Celou akcí jsme chtěli ukázat, že 
stavba pasivních domů nemusí být 
o mnoho náročnější než stavba běžných 
domů. Výsledkem je však až 90 % úspo-
ra nákladů na vytápění,“ dodává Bárta. 

 (red)

)) zajímavost
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)) PRAVIDLA:
Na e-mailovou adresu redakce@magnusregio.cz zašlete alespoň tři fotografie dět-
ského hřiště a jeho stručnou charakteristiku. Popište, co se změnilo a kolik stála pro-
měna dětského hřiště. CD s podklady můžete zasílat i na adresu Magnus Regio s. r. o., 
Dvořákova 14, 602 00 Brno. 
Nezapomeňte uvést heslo SOUTĚŽ DĚTSKÉ HŘIŠTĚ

)) HARMONOGRAM SOUTĚŽE:
Podklady do soutěže můžete zasílat od 5. dubna do 31. srpna 2012. V září odborná 
porota vybere deset nejzajímavějších dětských hřišť. 
Od  1.  října  do  16.  listopadu  2012  proběhne  hlasování  veřejnosti  na  interneto-
vých stránkách Moravského hospodářství. Vítězové budou vyhlášeni na Galavečeru  
Magnus Regio (30. listopadu 2012). 

„NEjkRáSNĚjší 
dětské hřiště“
Máte ve vašem městě či obci nové dětské hřiště?  

Povedla se vám oprava starého? Pokud ano, zapojte se do soutěže  
a zašlete nám fotografie se stručnou charakteristikou. 

MoRAvSké hoSPodářStví vyhlAšuje Soutěž 

Města chtějí být vstřícnější k cyklistům 
V JihlaVě Se 

nA PRAcovníM jednání 
setkali zástupci 

měst, kteRá chtějí 
vytvořit lePší PodMínky 

PRo cykliSty. šlo 
o hiStoRicky PRvní 

Setkání tohoto dRuhu.

redakce

Účastníky setkání byli především 
zástupci měst, kteří podepsali Uhersko-
hradišťskou chartu. Podpisem se zavá-

zali ke konkrétním opatřením souvise-
jícím s podporou cyklodopravy. Prvním 
z kroků bylo jmenování cyklokoordiná-
torů, kterých se na akci sešlo dvaadvacet. 

„Pokud jde o  cyklistiku, všechna 
města v Česku řeší v současnosti zhru-
ba stejné problémy, proto by výsledkem 
pracovních schůzek měl být seznam těch 
nejpalčivějších,“ řekl iniciátor setkání, 
národní cyklokoordinátor Jaroslav Mar-
tinek. 

Z  tohoto důvodu přijel na  setká-
ní do  Jihlavy také vrchní ředitel úseku 
silniční a  vodní dopravy ministerstva 
dopravy Karel Peška. „Některé problémy 
mohou města vyřešit sama. Pak jsou 
tu ale problémy, které se musí ošetřit 
legislativou, která leží na bedrech minis-

terstva dopravy. Rád podpořím tuto ini-
ciativu a doufám, že z dnešního jednání 
vyplynou náměty pro další konkrétní 
kroky,“ vzkázal Peška. 

něMecké  
zkušenoSti

Pro cyklokoordinátory byla důleži-
tým bodem jednání výměna zkušeností 
a ukázky dobré praxe. „V současné době 
většina českých měst s cyklistickou do-
pravou vůbec nepočítá. Opatření pro 
cyklisty přitom spadají do kompetence 
několika odborů. A  na  úřadě si každý 
hraje na svém písečku, nezajímá ho, co 
se děje ve vedlejším odboru,“ popsal olo-

moucký koordinátor Stanislav Losert. 
Navrhoval inspirovat se u  německých 
sousedů, kde mají systém propracovaný 
na všech úrovních, odshora až dolů. 

Do  České republiky proto zavítali 
také cyklokoordinátoři z  německých 
měst Lipska a Drážďan. V Německu už 
několik let funguje síť měst přátelských 
k cyklistům s názvem AGFS (Arbeitsge-
meinschaft fahrradfreundliche Städte). 
Jen ve  spolkové zemi Porýní-Vestfásko 
je členem této asociace 66 měst. Tato 
asociace je z 80 % financována státem, 
zbylých 20 % tvoří příspěvky jednotli-
vých členů. „Myslím, že i u nás bude tře-
ba překlopit Uherskohradišťskou chartu 
do podobné organizace,” řekl po schůzce 
Martinek. 
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Centrum klinického výzkumu se otevře letos
PRácE NA výSTAvbě 

Mezinárodního centra 
kliNického výzkumu 

úSPěšNě PokRAčují. 
v říjNu lETošNího Roku 

budE dokončena první 
etapa výSTAvby. úSPěšNě 

SE Rozvíjí i mEziNáRodNí 
SPoluPRácE.

roman Müller

Brno – Myšlenka vytvořit v České re-
publice první mezinárodní centrum pro 
lékařský výzkum (ICRC) vzešla ze stáže 
docenta Tomáše Káry a dalších odborníků 
z  Fakultní nemocnice u  sv. Anny v  Brně 
v nemocnici Mayo Clinic v USA. Tato ne-
mocnice s 56 tisíci zaměstnanci je největší 
zdravotnickým zařízením na  světě a  jed-
nou z nejprestižnějších nemocnic v USA. 

Mezinárodní centrum klinického vý-
zkumu je strategickým projektem vlády 
České republiky. Již v roce 2006 vláda zá-
měr vybudování centra schválila a uložila 
ministerstvu zdravotnictví a financí vyčle-
nit finanční prostředky na podporu projek-
tu. Proto bylo možné zahájit přípravné prá-
ce již před přidělením evropského grantu. 
Stavební povolení na výstavbu budov kli-
nicko-výzkumného komplexu bylo vydáno 
v květnu 2010 a v červnu téhož roku začala 
výstavba v areálu Fakultní nemocnice u sv. 
Anny v Brně.

V současné době se dokončuje výstavba 
sedmipatrové budovy ve tvaru písmene L. 
První etapa bude dokončena na  podzim 
letošního roku, kdy budou zpřístupněny 
výzkumné a vývojové laboratoře tzv. inte-
grovaných vědeckých platforem, otevřeno 
zázemí pro mezinárodní vědeckou posád-
ku, vzdělávací centrum, pracoviště center 
pro podporu vědeckých týmů a zázemí pro 

kliniku kardiovaskulárních onemocnění 
a neurologickou kliniku. 

cENTRum NENí jEN 
o budovách

„Jednou z dobrých zpráv je, že výstav-
ba centra úspěšně pokračuje. Vše probíhá 
podle plánu a  pevně věříme, že v  říjnu 
tohoto roku budeme schopni ICRC ote-
vřít. Stále zdůrazňujeme, že ICRC není 
primárně o  budovách a  technologiích. 
Ty potřebujeme k  tomu, abychom mohli 
dále posunout kvalitu léčby našich paci-
entů a posunout hranice našeho výzkumu. 
ICRC je zejména o  propojení nejlepších 
vědeckých týmů ze Spojených států, Ev-
ropské unie a  České republiky, tak aby-
chom dokázali léčit pacienty lépe, než to 

dokážeme dnes, a poskytnout naději těm 
pacientům, kterým ještě nemůže součas-
ná medicína pomoci. A pevně věříme, že 
právě tady se od nás dočkají naši pacienti 
dobrých zpráv,“ uvedl Tomáš Kára. 

nemocnice u sv. Anny v Brně, která ročně 
ošetří téměř 1,5 milionu pacientů a  má 
téměř tisíc lůžek. Na  výzkumu a  vývoji 
se již podílejí, nebo budou podílet, vý-
robci zdravotnických přístrojů a nástrojů, 

Ve druhé návazné etapě budou vybudo-
vána pracoviště pro urgentní péči, operač-
ní sály a  další pracoviště. Předpokládaný 
termín dokončení je konec roku 2013. Cel-
ková plocha nově vytvořených pracovišť 
bude více než 23 783 m².

Na  výzkumu a  vývoji se bude podílet 
téměř 150 vědců. „Jsme rádi, že za posled-
ních deset měsíců se nám podařilo dále 
významně posílit mezinárodní spolupráci 
v oblasti výzkumu a vzdělávání. Podepsali 
jsme jako první instituce mimo Spojené 
státy dohodu o  strategickém partnerství 
s  Mayo Clinic,“ sdělil Tomáš Kára. Ve-
doucími pracovníky vědeckých programů 
budou přední odborníci z  prestižních 
zahraničních institucí, kromě zmíněné 
Mayo Clinic se jedná o University College 
London, University of Minnesota, Lékař-
ské univerzity v Gdaňsku a University of 
Alabama.

Všechny výsledky výzkumu a  vývoje 
budou využity v praxi. Velkou výhodou je 
tak umístnění Mezinárodního centra kli-
nického výzkumu přímo v areálu Fakultní 

léčiv a biotechnologií. Jedná se například 
o společnosti Abbott Laboratories, Astra-
Zeneca, CARDION, GE Healthcare, Linet 
a Sanofi-aventis. 

V  rámci mezinárodní spolupráce 
již byl mimo jiné vyvinut nový přístroj 
pro diagnostiku stavu cév, který přispí-
vá k  včasnému odhalení pacientů ohro-
žených vznikem srdečního infarktu či 
cévních mozkových příhod, nebo jeden 
z  nejmodernějších přístrojů pro srdeční 
a mozkovou elektrofyziologii.

cESTA  
kE kvAliTNější Péči

Na  výzkum a  vývoj přímo navazuje 
i  vzdělávání. Do  roku 2015 by se mělo 
vzdělávacích programů centra zúčastnit 
minimálně 300 lidí, a to jak studentů, tak 
i lékařů a dalšího zdravotnického personá-
lu v rámci celoživotního vzdělávání. Budou 
jim předávány nejnovější poznatky získané 
nejen v  centru, ale také ve  spolupracují-
cích institucích a firmách. Část pracovníků 
a spolupracovníků centra se zúčastní stáží 
a projektů na zahraničních pracovištích. 

„Dnes úspěšně pokračují studijní pro-
gramy a vědecké stáže našich nejtalentova-
nějších lékařů na Mayo Clinic. V letošním 
roce navštěvují Mayo Clinic i  talentovaní 
studenti, kteří mohou dále přenášet získa-
né poznatky k nám. Těší nás také, že stále 
více zahraničních špičkových odborníků 
ze Spojených států jezdí do Brna. To dříve 
nebývalo,“ doplnil Tomáš Kára. 

Do  aktivit Mezinárodního centra kli-
nického výzkumu je a bude zapojena řada 
brněnských subjektů, včetně Masarykovy 
univerzity, Vysokého učení technického 
v Brně, Ústavu přístrojové techniky Aka-
demie věd, Jihomoravského inovačního 
centra nebo firem jako BioVendor a  Ge-
neProof. FNUSA-ICRC tak velmi vhodně 
zapadá do  regionální inovační strategie 
Jihomoravského kraje.

Nemocnice Jihlava školí zaměstnance v komunikaci
Jihlava – Sdělení nepříznivé diagnózy či 

okolností úmrtí je vždy doprovázeno prou-
dem emocí. Lidé, kterých se tyto nepříz-
nivé zprávy osobně dotýkají, mohou začít 
jednat jako smyslů zbavení, být rozladění 
až agresivní. I v těchto vypjatých situacích 
musí zůstat zdravotník profesionálem. 

zvládáNí AGRESivNích 
PAciENTŮ

S agresivními pacienty mají zkušenost 
i zaměstnanci jihlavské nemocnice. Proto 
se nemocnice rozhodla zapojit do projektu 
„Posilování sociálního dialogu – prevence 
násilí na pracovištích“. Nemocnice Jihlava 
připravila ve  spolupráci s  Aesculap aka-
demií seminář „Bezpečné prostředí zdra-
votníka z pohledu klinicko-pacientské ko-
munikace“. Zdravotníci se do kurzů zapojí 
letos přímo na půdě nemocnice. 

„Polovina ze  třiceti účastníků kurzu 
již měla vlastní zkušenost s verbálním na-

padením ze strany pacienta. Každý čtvrtý 
účastník byl pacientem fyzicky napaden. 
Nejčastěji jsou v naší nemocnici napadáni 
zdravotníci na traumatologické ambulanci, 
kam jsou především v nočních hodinách 
přiváženi i  pacienti pod vlivem alkoholu 
či drog. Následují ambulance chirurgic-
ká a  interní. Někdy bývá verbální agrese 
spojena se sdělením závažné diagnózy pa-
cientovi, který ji neunese a  pod vlivem 
okamžité stresové situace napadne lékaře či 
sestru,“ uvedla tisková mluvčí Nemocnice 
Jihlava Veronika Pysková.

ověřENé  
TEchNiky

Komunikace se bezesporu stává klíčo-
vým nástrojem v péči o nemocné a je třeba 
ji cvičit a  rozvíjet. Empatickému a  pro-
fesionálnímu chování se jistě lze naučit, 
avšak ve větší míře bohužel záleží na vůli 
a ochotě jedince. Jako profesionál s lidskou 

Přínosy centra:
Spojení špičkových vědců z celého světa

Rychlé přenesení poznatků do praxe

Zapojení firem do výzkumu a vývoje

Zviditelnění města Brna

Úzká spolupráce s brněnskými univerzitami

tváří se nikdo nenarodí, tím se buď stane, 
nebo nestane. 

„Našim lékařům neustále připomíná-
me, že jejich povinností je pacientům, pří-
padně jejich rodinným příslušníkům, vždy 
srozumitelně vysvětlit diagnózu, možnosti 
léčby, léčebný plán, výsledky léčby, pro-
gnózy do budoucna či příčinu a okolnosti 
úmrtí. Apelujeme na to, aby byl lékař v ko-
munikaci s  pacientem více jeho přítelem 
a partnerem nežli paternalistou, a také aby 
respektoval povahu pacienta, jeho nálady 
a byl schopen kompromisu,“ vysvětlila Ve-
ronika Pysková. 

V kurzech se nelékařští profesionálové 
naučí efektivně komunikovat s  pacienty, 
zvládat konflikty na  pracovišti i  jak při-
stupovat k  agresivnímu pacientovi. „Naši 
pracovníci budou díky kurzu lépe zvládat 
agresivní pacienty. Naučí se útokům ze 
strany pacientů nejen bránit, ale i  před-
cházet, protože se v  rámci projektu učí 
například i krizové komunikaci,“ popsala 
Veronika Pysková. (rm)

)) Ve Fakultní nemocnici Olomouc 
zkoušejí operovat s 3D brýlemi

Chirurgové Fakultní nemocnice Olomouc operují s 3D brýlemi. Novou 
technologii zkoušejí lékaři na I. chirurgické klinice od minulého týdne 
při některých laparoskopických výkonech. Kamera uvnitř těla pacienta 
přenáší obraz operačního pole na monitor, na kterém jej lékaři s pomocí 
brýlí mohou sledovat reálněji. 

„Operatér i členové jeho týmu mají při výkonu nasazeny obdobné 3D 
brýle, jako se používají například v kině. Díky nim lékaři na sále získají 
lepší představu o anatomických strukturách v operačním poli. Zvyšuje se 
tím přesnost a bezpečnost operace,“ popsal přednosta kliniky Čestmír 
Neoral.  

Součástí technologie nejsou jen brýle a monitor, ale také dvě paralelní 
kamery, které snímají obraz tak, aby mohl být přenášen prostorově. 
Novinku, kterou mají olomoučtí lékaři zapůjčenou, si vyzkoušel také 
ředitel fakultní nemocnice Roman Havlík. „Šlo o výkon u pacienta 
s onemocněním žlučníku. Překvapila mě hloubka zobrazení operačního 
pole, byla to zajímavá zkušenost,“ uvedl ředitel Havlík.

)) Nemocnice v Havlíčkově Brodě plánuje babybox
Zatím ho v Havlíčkově Brodě nechceme, do budoucna jej ale plánujeme. 
Takové je stanovisko havlíčkobrodské nemocnice k babyboxům. 
O možnosti zřídit babybox jednalo vedení nemocnice s Ludvíkem 
Hessem, zakladatelem babyboxů v Česku, ale nedohodlo se. 

„Nejsem a priori proti babyboxům, ale můj osobní názor je, že 
v současné době není v Havlíčkově Brodě babybox potřeba,“ uvedla 
Magdalena Chvílová -Weberová, vedoucí lékařka neonatální jednotky 
dětského oddělení. Tato věta byla podle ní důvodem předčasného 
odchodu Ludvíka Hesse z jednání.

Po zvážení pro a proti v problematice babyboxů se ale nemocnice 
rozhodla, že o jeho zřízení zájem má. „Chceme ke zřízení babyboxu 
přistupovat zodpovědně. Měli jsme celou řadu otázek, které jsme 
chtěli od pana Hesse zodpovědět. Na většinu se nám odpovědi 
nedostalo, a tak jsme využili následujících dnů pro získání dalších 
informací a zkušeností z jiných zdravotnických zařízení,“ vysvětlil ředitel 
nemocnice David Rezničenko. Navrhovaným termínem pro zřízení je 
podzim 2012, po ukončení stavby urgentního příjmu EMERGENCY. 

)) „Sestra Moravskoslezského kraje“ je 
z Městské nemocnice Ostrava 

Jarmila Siverová, vrchní sestra Léčebny dlouhodobě nemocných při 
Městské nemocnici Ostrava – to je vítězka již IV. ročníku ankety „Sestra 
Moravskoslezského kraje 2011“. Projekt, jenž je pořádán pod záštitou, 
moravskoslezského hejtmana, je zaměřený na představení nejlepších 
odborníků a klade důraz na zvýšení společenské prestiže ošetřovatelské 
péče a ocenění těch, kteří se na ní podílejí. „Získání tohoto ocenění 
pro mne znamená především poděkování za práci. Mám z něj velkou 
radost a jsem ráda, že mohu přispět k dobrému jménu fifejdské městské 
nemocnice,“ sdělila své dojmy Jarmila Siverová, která také dodala, že si 
velmi váží toho, že je o toto zdravotnické povolání zájem. 

Sestru ocenilo také vedení Městské nemocnice Ostrava. „Odvádí 
dlouhodobě výbornou práci a je vzorem pro další naše pracovníky. Jsme 
velmi rádi, že byla její práce po zásluze oceněna,“ poděkoval sestře 
Moravskoslezského kraje pro rok 2011 ředitel Městské nemocnice 
Ostrava Tomáš Nykel.

 (red)
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V příštím čísle Moravského hospodářství:
)) Dozvíte se, kdo a co hýbe trhem s energiemi

)) Zjistíte, v jaké je stavu a jak se vyvíjí logistika na Moravě

)) Seznámíte se s integrovanými dopravními systémy v moravských 
regionech

)) Dočtete se o novinkách v dopravě

)) Přineseme informace z obcí a měst, zmapujeme fi rmy v pohybu

Máte zájem získávat zdarma Moravské hospodářství? Objednejte si 
další číslo na adrese: databaze@moravskehospodarstvi.cz

Červnové číslo Moravského hospodářství dostanete na Váš 
stůl do 8. června 2012.
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Příprava na ostrý start základních registrů
ZAČÁTKEM DUBNA SE V HRADCI 
KRÁLOVÉ SEŠLI JIŽ POPATNÁCTÉ 

ZÁSTUPCI VEŘEJNÉ SPRÁVY 
A ODBORNÍCI V OBLASTI 

INFORMAČNÍCH TECHNOLOGIÍ 
NA KONFERENCI INTERNET 

VE STÁTNÍ SPRÁVĚ 
A SAMOSPRÁVĚ (ISSS). 

Roman Müller

Hradec Králové – Stěžejním tématem 
letošní konference byly základní registry. 
Součástí konference byly vedle přednášek 
týkajících se aktuálních trendů v  oblasti 
informatizace veřejné správy včetně vy-
užití cloud computingu, outsourcingu či 
virtualizace, komunikační infrastruktury, 
mobilních technologií nebo bezpečnosti 
informačních systémů a  dat připraveny 
i samostatné odborné sekce.

Problematika elektronizace státní sprá-
vy prochází nelehkým obdobím. Ekono-
mická a � nanční krize a současná kompli-
kovaná situace v oblasti veřejných � nancí se 
nesmí stát hrozbou pro e-government. Prv-
ní místopředseda senátu Přemysl Sobotka 
v  úvodu konference uvedl, že zlepšování 
komunikace státu s  občanem, snižování 
byrokratické zátěže a  zvyšování transpa-

díky základním registrům přebírá nově stát 
a veřejná správa se díky tomu stává skuteč-
nou službou občanům,“ řekl ministr vnitra 
Jan Kubice.

EFEKTIVNÍ 
KOMUNIKACE

Díky základním registrům bude stát 
efektivně sdílet jednou pořízená data a ob-
čané nebudou muset obíhat úřady a  do-
kládat opakovaně vlastní referenční údaje. 
Občané také poprvé získají kontrolu a pře-
hled nad tím, jaká data o  nich stát vede, 
který úředník, v jaké úřední roli, kdy a jak 
s  těmito daty nakládá. „Základní registry 
ale nejsou jen nástrojem pro výkon agend 
veřejné správy. Zavedením referenčních 
údajů do  veřejné správy můžeme zkrátit 
správní procesy až o  polovinu a  zároveň 
můžeme výrazně snížit byrokratickou zátěž 
jak občanům či institucím, tak i  samotné 
veřejné správě. Stát navíc získá prvně mož-
nost skutečně cíleně optimalizovat svoji 
vlastní veřejnou správu,“ uvedl Jan Kubice.

Všichni zúčastnění si jsou vědomi toho, 
že spuštěním základních registrů nelze po-
važovat proces elektronizace státní sprá-
vy za  ukončený. Jednotlivé systémy spolu 
musí bezchybně spolupracovat. Nezbytným 
předpokladem úspěchu je i to, aby byl sys-
tém přijat úředníky i občany. 

rentnosti správy věcí veřejných se nelze 
vzdát. Ba právě naopak, musí být vnímaná 
jako příležitost na  prosazení životaschop-
ných projektů, jejichž zavedením se uspoří 
veřejné prostředky a  veřejná správa bude 
efektivnější.

Letošní rok je pro veřejnou správu prů-
lomový. Prvního dubna byl zahájen pilotní 
provoz základních registrů veřejné sprá-
vy s  ostrými daty a  již prvního července 

bude systém fungovat naostro. „Spuštěním 
ostrého provozu dojde k  ukončení jedné 
významné historické epochy vztahu státu 
a občana, která začala za vlády Marie Tere-
zie. Současný systém vrchnostenské správy, 
kdy stát ukládá občanům povinnost opa-
kovaně nahlašovat a dokládat údaje o  své 
osobě, se změní. Dojde k vyrovnání vztahu 
mezi občanem a  státem, neboť povinnost 
ověřovat a získávat referenční údaje na sebe 

V zaměstnání stráví většina lidí minimál-
ně třetinu aktivního pracovního života. 
Naše výkonnost je závislá na prostorovém 
a funkčním řešení pracoviště. Pokud se 
cítíme v práci dobře, můžeme přinášet 
fi rmě nejlepší výsledky. Líbí se vám řeše-
ní vašeho pracoviště? Máte v kanceláři 
například neobvyklý designový nábytek? 
Přihlaste se do soutěže a pochlubte se 
s vaším pracovištěm.

PRAVIDLA:
Na e-mail redakce@magnusregio.cz za-
šlete alespoň tři fotografi e kance-
láře a stručnou charakteristiku. 
CD s podklady můžete zasílat i na adre-
su Magnus Regio s. r. o., Dvořákova 14, 
602 00 Brno. 

Nezapomeňte uvést heslo 
SOUTĚŽ NEJHEZČÍ KANCELÁŘ

HARMONOGRAM SOUTĚŽE:
Podklady do soutěže můžete zasílat 
od 5. dubna do 31. srpna 2012. 
V září odborná porota vybere deset 
nejzajímavějších kanceláří. Od 1. října 
do 16. listopadu 2012 proběhne hlaso-
vání veřejnosti na internetových strán-
kách Moravského hospodářství. 
Vítězové budou vyhlášeni na Galavečeru
Magnus Regio (30. listopadu 2012). 

Moravské hospodářství vyhlašuje soutěž „Nejhezčí kancelář“

Nápad roku 2011 je z Brna: Operační systém pro babičky a dědečky
Senioři nejsou hloupější než mladší 

generace a  počítač chtějí využívat stejně 
jako oni. Technologií se ale zbytečně bojí. 
Na základě této zkušenosti vznikl nápad 
a  také � rma, která dnes vyvíjí operační 
systém pro seniory. 

SNADNÝ PŘÍSTUP

„Našim cílem je dát seniorům příleži-
tost pracovat s moderními technologiemi, 
tím, že je pro ně uděláme jednodušší. Když 
se chce senior podívat na počasí, systém 
sám najde odkaz a  předpověď se prostě 
objeví. Pokud chce někomu napsat zprávu, 
nemusí si pamatovat adresu, stačí, když si 
vybere podle obrázku příjemce. Jednoduše 
se dostane také ke zpravodajství nebo tře-
ba k počítačovým hrám,“ popisuje Martin 
Novák, student informatiky na Masaryko-
vě univerzitě a dnes také výkonný ředitel 

společnosti Ce-
lebrio. 

Ta v  květnu 
spouští první 
plnou verzi, kte-
rá je na  strán-
kách společnosti 
bez registrace 
a  zdarma k  dis-
pozici. Zatím je 
zaměřena jen 
na české seniory, 
pokud ale uspě-
je, v blízké budoucnosti by se měla objevit 
i slovenská, anglická či německá mutace. 

„Už od počátku jsme plánovali sestavit 
globální � rmu. Teď však stojíme na začát-
ku velmi dlouhé cesty. Musíme přetvořit 
naše ambice v reálně fungující podnikání,“ 
říká Martin Novák. Jak ale dodává, pro 
13 lidí, kteří dnes pracují ve � rmě, to ne-
znamená jen byznys. 

„Má to vel-
mi silný sociální 
přesah, i pro lidi, 
kteří na projektu 
pracují. Vidí, že 
nedělají jen ně-
jaký komerční 
produkt, ale také 
něco, co může 
přinést hodnotu 
velké skupině 
lidí,“ míní No-
vák. 

Nápad, který pomáhá stále se rozrůsta-
jící věkové skupině seniorů, zaujal i v sou-
těžích. Projekt vyhrál české � nále loňského 
Microso�  Imagine Cupu a ve světovém � -
nále skončil na sedmém místě. Zabodoval 
také v podnikatelské soutěži Nápad roku 
2011, kde získal první místo. 

„Díky tomu, že se od začátku pohybu-
jeme v komunitě začínajících � rem a sou-

těží, tušíme, co všechno náš čeká. Samo-
zřejmě se nám může stát, že narazíme 
na něco, co nepředpokládáme. V květnu 
jsme vydali první verzi, kterou už použí-
vají reální uživatelé, a pokud půjde všech-
no podle plánu, do Vánoc chceme vydat 
i  vlastní zařízení v  podobě PC i  tabletu. 
Tak bychom mohli získat peníze na  to, 
abychom se dostali i za hranice,“ plánuje 
Novák. 

Jak sám se smíchem dodává, za  jedi-
nou překážku v  podnikání považuje to, 
že den má jen 24 hodin. „Samozřejmě vás 
může potkat celá řada problémů. Ale na ty 
se dá vždycky nějak reagovat. Spousta lidí 
říká, že v Česku nejsou peníze pro začína-
jící � rmy. Podle mě je to naopak – peněz 
je tu spousta, ale existuje jen málo � rem, 
které by si je zasloužily. Pokud jste šikovní 
a máte skvělý projekt, dostanete se k nim,“ 
dodává. 

 (haa)

jaký komerční 

velké skupině 

vák. 

)) co je Celebrio

Celebrio je chytrý počítačový systém pro 
seniory. Používá se tak snadno, že jej 
i nezkušený uživatel ovládne během chvíle, 
nevyžaduje žádná nastavení a údržba 
i podpora jsou prováděny automaticky 
on-line. Seniorům tak usnadňuje nalézt 
na internetu jakoukoli informaci, povídat si 
se svými přáteli on-line a užívat si rozličné 
možnosti počítačové zábavy.

Jak to funguje? 

Velká část systému běží na serveru, proto 
jej můžete používat okamžitě bez nutnosti 
cokoli přednastavovat. Celebrio je možné 
používat kdekoliv, kde jste připojení 
ke svému on-line počítači přes internetový 
prohlížeč nebo můžete z Celebria učinit 
součást svého systému Windows.
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